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  БАСПАСӨЗГЕ 
ТОСПА ҚҰРҒАН КІМ? 

Мерзімді басылым сататын дүңгіршек алдында 
қарақұрым кезек тұратын заман тарих қойнауына 
кетті. Ол кезде жұртшылықтың интеллигент-оқымысты 
бөлігі таңертең жұмысқа бара жатып жаппай газет 
алатын. Жүгіріп кеш жеткеніне басылым жетпей 
қалатын. Бүгінде дүңгіршектегі газет-журнал саудасы 
түбегейлі тоқырады. Смартфондағы жаңалықтар тас-
пасы ауыстырған ол дәуірді ешкім сағынбайтындай. 
Шынында, озық елдерде дүңгіршектен газет алып оқу 
сән мен салт саналады. Қазақстан неге зайырлылық 
пен зиялылықтың бұл нышанынан айырылып қалды?

МЕМЛЕКЕТТІК АУДИТ ЖҮЙЕСІН 
ЖЕТІЛДІРУ МАҢЫЗДЫ
Мемлекет басшысы Жоғары аудиторлық палатаның төрағасы Әлихан 
Смайыловты қабылдады.
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ҚҰМ ҚОЙНАУЫНДАҒЫ 
ҚҰПИЯ

СОРА СОР 
ҒАНА ЕМЕС...

Кеңес кезеңінің дүрілдеп 
тұрған шағында Сыр өңі рінде 
көптеген жасырын әскери ны-
сандар жұмыс іс теді. Әсіресе, 
Арал өңірі мен Байқоңыр 
ға рыш ай лағы аумағында аса 
құпия мақсаттағы жабық әс-
кери қалашықтар аз болмады.

Елімізде қарасора 
өсімдігін өндірістік 
деңгейде өңдеу қолға 
алынғалы жатыр. 
Бұл сала лицензиялауға 
жататындықтан, бірнеше 
инвесторға рұқсатнама 
берілген. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Жоғары аудиторлық 
па латаның былтыр атқарған қызметінің қорытын-
ды лары мен осы жылға арналған жоспары ж�нінде 
мәлімет берілді.

Президентке былтыр 214 нысанда құны ша ма-
мен 11 триллион теңгені құрайтын 27 аудиторлық 
іс-шара �ткізілгені туралы баяндалды. Соның нә-
ти жесінде жалпы сомасы 862 миллиард теңге бо ла-
тын түрлі нормалардың бұзылғаны анықталды. 
Тек    серістердің қорытындысы бойынша бюджетке 
135 миллиард теңге қайтарылды. Бұл 2023 жылы 
�тел ген қаржыдан бес есе артық.

Мемлекет басшысына құрылыс нысан дарын-
да ғы баға қалыптастыру, �ңдеу �неркәсібі жоба ла-
рын қаржыландыру, ауыл шаруашылығын суб си-
дия лау ісінде олқылықтар үнемі байқалатыны 
ай тыл ды.

Жоғары аудиторлық палата барлық анықталған 
заң бұзушылықты жою үшін Үкіметке ұсыным 

беріп, жауапты мемлекеттік органдарға нұсқама жол-
даған.

+лихан Смайылов биыл 40-тан астам ау ди тор-
лық іс-шара �ткізу жоспарланғанын жеткізді. Мем-
ле кет басшысының тапсырмасы бойынша Астана 
жә не Алматы қалалары, Солтүстік Қазақстан, 
Қос танай және Жамбыл облыстары, сондай-ақ 
«Са мұрық-Қазына» қоры, «Қазатом�неркәсіп» 
ұлт тық компаниясы, KEGOC кәсіпорыны, Ұлттық 
банк, Т�тенше жағдайлар министрлігі бюджет тері-
нің орындалуы тексеріледі. Сонымен қатар ғылым, 
қор ғаныс, құқықтық тәртіпті сақтау, спорт, әлеу-
мет  тік қамтамасыз ету, орман шаруашылығы сала-
ларын да аудиторлық тексерістер жүргізіледі.

Кездесу соңында Президент мемлекеттік аудит 
жүйе сін жетілдіру ж�ніндегі жұмысты жалғастыруды 
тап сырды. Сонымен қатар бюджет қаржысының 
иге рілуін тиімді бақылау үшін заманауи цифрлық 
ше шімдерді енгізудің маңызына назар аударды.

Ақмола облысында жергілікті бюджет кірістері жылдық жоспардан асып 
түскеніне қарамастан, бөлінген қаражаттың едәуір бөлігі игерілмей қалған. 
Әсіресе, білім беру мен денсаулық сақтау салаларындағы күрделі жөндеу 
жұмыстары мерзімінен кешіктіріліп, кейбір жобалар мүлде орындалмаған. 
Бұл жағдай оқу процесі мен медициналық қызмет сапасына кері әсерін 
тигізіп отыр. Облыс басшылығы қаржының тиімді жұмсалуын қатаң 
бақылауға алу қажеттігін ескертіп, жауапты органдарды жедел шаралар 
қабылдауға шақырды.

ҚАРАЖАТ ҚАП 
ТҮБІНДЕ ЖАТПАСЫН
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Еуропаға, тіпті түбіміз бір Түр кия ға барғанда қазақстан-
дық тар байқаған болар? Орталық к�ше лер де мерзімді 
басылым дүңгір шек тері аяқ басқан сайын кез де се ді. Одан 
қала к�шелерінің кар тасын, к�лік картасын, анық та-
малықтарды, туристік нұс қау лық тарды, кітаптарды, түрлі 
кә де сыйды сатып алуға да болады. Олар шетелдік саяхатшылар 
үшін де тартылыс орталығына айнал ды. Жергілікті тұрғындар 
осы дүң гіршектерден жолай газет-жур нал, кітап алып, 
метрода, трам вайда, аялдамада, парктерде, дәмханаларда 
оқып отырады. 
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Мәулен �шімбаев Димаш Құдайберген 
�зінің шығармашылығымен қазақтың 
ұлттық мәдениетін дәріптеуге үлкен үлес 
қосып келе жатқанын атап �тті. Палата 
Спикері әншінің �нер арқылы бейбітшілік 
пен ізгілік идеяларын насихаттауға және 
халықтар мен мәдениеттер арасындағы 
диалогты нығайтуға тигізіп отырған ық-
палына назар аударып, бұл аса маңызды 
миссия екенін айтты. Сондай-ақ ол атал-
ған құндылықтар �лемдік және дәстүрлі 
діндер к�шбасшылары съезінің қағидат-
тарымен үндес екенін тілге тиек етті.

«Президентіміз Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев дінаралық және 
�ркениетаралық диалог мәселелеріне 
үнемі баса мән беріп келеді. Қазіргі таңда 
бүкіл әлем бұрын-соңды болмаған жаһан-
дық сын-қатерлермен бетпе-бет келіп 
отыр. Осындай жағдайда рухани дипло-
матияның маңызы бұрынғыдан да арта 
түскені анық. Сондықтан бейбітшілік пен 
диалог мәдениетін дәріптеу аса маңызды. 
Бұл ретте діни, саяси және қоғамдық 

к�шбасшылардың бірлескен күш-жігері 
айрықша мәнге ие. Осы бағытта �лемдік 
және дәстүрлі діндер к�шбасшылары 
cъезінің Ізгі ниет елшілері маңызды р�л 
атқарады. Сіз алдағы уақытта да �зіңіздің 
шығармашылығыңызбен және креативті 
жобаларыңызбен бейбітшілік пен келісім 
идеяларын халықаралық деңгейде ілгері-
лету ге зор үлесіңізді қоса бересіз деп 
сенемін», – деп Мәулен �шімбаев Димаш 
Құдайбергенге cъездің Ізгі ниет елшісі 
т�сбелгісін табыс етті.

Кездесуде �лемдік және дәстүрлі 
діндер к�шбасшыларының VIII съезі мен 
Жас діни лидерлердің II форумына 
дайын дық барысы, cъезд тұжырымдама-
сын іске асыру мәселелері және осы 
бағыттағы бірлескен жобалар талқыланды.

Айта кетейік, «Діндер диалогы: бола-
шақ жолындағы синергия» тақырыбына 
арналатын �лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының VIII съезі 2025 жылғы 
17-18 қыркүйекте Астанада �теді.

ДИМАШ ҚҰДАЙБЕРГЕНГЕ 
ІЗГІ НИЕТ ЕЛШІСІ БЕЛГІСІ 
ТАБЫСТАЛДЫ

Сенат Төрағасы Мәулен Әшімбаев белгілі қазақстандық 
әнші, Әлемдік және дәстүрлі діндер көшбасшылары 
съезінің Ізгі ниет елшісі Димаш Құдайбергенмен кездесті.

Бірінші оқылымда Мәжілісте депу-
таттар бастамашылық еткен мәдениет 
пен білім мәселелеріне қатысты заң 
жобасы талқыланатын болады.

Құжатта мектеп оқушыларын білім 
беру және мәдени бастамаларға қатысуға 
ын таландыру мақсатымен AQYLMAN 
жо басын енгізу ұсынылады. Сондай-ақ 
ғылыми жобалардың халықаралық бай-
қауларының жеңімпаздары мен жүлде-
герлеріне, оларды дайындаған педагог-
тарға бірреттік т�лем жасау нормалары 
қарастырылған.

Білім сапасын арттыру үшін жоғары 
және жоғары оқу орнынан кейінгі білім 
беру ұйымдарын рейтингілеу нормалары 
енгізілмек. Бұдан б�лек, мемлекеттік 
тапсырыс есебінен оқыған азаматтарды 
егер олар мемлекеттік жәрдемақы алу-
шы лар қатарында болса және мүгедектігі 

бар баланы тәрбиелеп отырған немесе 
I топ тағы мүгедекке күтім жасаған 
жағдай да мін детті түрде еңбек �теуден 
босату ұсы нылады. Сонымен қатар 
шетелдік білім беру ұйымдарында рези-
дентура, магис тратура, аспирантура, 
докторан тура бағ дарламалары бойынша 
оқуға түскен және оқуын аяқтаған аза-
мат тарға еңбек �теуді кейінге шегеру 
мүмкіндігі қарастырылған.

Депутаттардың бастамасымен әзір-
лен ген заң жобасы отандық әдебиетті 
дамытуға, кітапхана қорын қолдауға 
және ономастика саласындағы �згеріс-
терге бағытталған шараларды да қам-
тиды. Сон дай-ақ Мәжіліс жол саласын 
реформалау мәселелері бойынша жаңа 
заң жобасын жұмысқа алуды жоспарлап 
отыр. 

МӘДЕНИЕТ ЖӘНЕ БІЛІМ 
ТУРАЛЫ ЗАҢ ЖОБАСЫН 
ҚАРАЙДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн тәртібі 
нақтыланды.

Taldau Talks подкасының 
Қазақстандағы салық 
реформасына арналған жаңа 
шығарылымы Сенаттың 
YouTube-арнасында жария-
ланды. Салық кодексінің 
жобасына енгізілетін 
түзетулер Парламент 
депутаттарының қарауына 
ұсынылуына байланысты 
осы тақырыпты талқылау 
маңызды болып отыр.

Парламент Сенатының Т�рағасы 
Мәулен �шімбаев, Премьер-Министрдің 
орынбасары – Ұлттық экономика ми-
нистрі Серік Жұманғарин, «Атамекен» 

ҰКП Т�ралқасының т�рағасы Райымбек 
Баталов, сондай-ақ белгілі экономист 
Алмас Чукин үш сағаттық ашық әңгіме 
барысында салық реформасының алғы-

шарттары және оның негізгі бағыттарын, 
еліміздегі бизнес пен жалпы экономика-
лық жағдайға әсерін егжей-тегжейлі тал-
дады.

Подкаста к�терілген мәселелердің 
қатарында ҚҚС м�лшерлемесін �згерту, 
бизнеске салық жеңілдіктері, мемлекеттік 
шығындарды оңтайландыру, салық 
саясатының инфляцияға әсері, сондай-ақ 
�темақы мен атаулы әлеуметтік к�мек 
тетіктері бар. Сенат Т�рағасы атап �ткен-
дей, салық реформасы Қазақстанның 
ұзақмерзімді дамуына бағытталған стра-
тегиялық маңызды бастама болып табы-
лады.

«Президентіміз Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев оңтайлы және теңге-
рімді салық жүйесін құру міндетін жүктеді. 
Сондықтан бәріміз осы маңызды, қажетті 
және тиімді құжатты қабылдау үшін 
бірлесіп жұмыс істеуіміз керек. Салық 
реформасы еліміздің ұзақмерзімді, сапа лы 
және тұрақты дамуына, сондай-ақ бар лық 
әлеуметтік міндеттемелерді орын дауға 
бағытталған», – деп атап �тті палата 
Т�рағасы Мәулен �шімбаев.

TALDAU TALKS ПОДКАСЫНЫҢ 
ЖАҢА ШЫҒАРЫЛЫМЫ ЖАРИЯЛАНДЫ
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БАҒДАР

Қазақстандықтардың күнде-
лікті �мірінде цифрлық техноло-
гия лардың кеңінен қолданылуы 
интернет-алаяқтық пен кибер-
қау іптердің к�беюіне әкелуде. 
Жыл сайын 20 мыңнан астам 
ин тернет-алаяқтық фактісі тір-
кел се, оның 80%-ы ашылмай 
қал ып отыр. Осыған байланысты 
халықтың цифрлық сауаттылы-
ғын арттыру мәселесі бұрынғыдан 
да �зекті бола түсті.  

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев балалардың 
цифрлық тәуелділігінің артуына 
алаңдаушылық білдірген бола-
тын. «AMANAT» партиясының 
ұйымдастыруымен �ткен барлық 
деңгейдегі мәслихат депутаттары-
ның II республикалық форумын-
да Президент балаларға цифрлық 
гигиенаның негізгі ережелерін 
үй ретудің маңыздылығын атап 
�тіп, танымал әлеуметтік желі-
лердің балаларды ғана емес, 
ересектерді де зомбиге айнал-
дыруы мүмкін екенін ескерткен 
еді.  

Осыған орай «AMANAT» пар-
тиясы мемлекеттік органдармен 
және сарапшылармен бірлесіп, 
цифрлық сауаттылықты дамыту 
мен интернетті қауіпсіз пайдала-
ну мәдениетін қалыптастыруға 
бағытталған «Цифрлық қоғам» 
жобасын әзірледі.  

Мәжіліс т�рағасының орын-
басары, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Альберт 

таңғалып жатады. Алайда бұл үр-
дістің кері жағы да бар – ол біздің 
қауіпсіздігіміз. Біздің басты мін-
деті міз – технологияларды ен-
гізіп қана қоймай, адамдарды 
оларды қауіпсіз әрі саналы түрде 
қолдануға дағдыландыру. «Цифр-
лық санитария» деген ұғым бар. 
Біз IT компанияларға алғысы-
мыз ды білдіреміз, олар �з баста-
маларымен осындай жобаларды 
жүзеге асырып келеді. Алайда 
оларға біздің партиямыздың қол-

бек те Қазақстан цифрландыруда 
үлкен жетістіктерге жеткенімен, 
қоғам жаңа сын-қатерлермен 
бет пе-бет келіп отырғанын 
айтты.  

«Жақында Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев Үкіметтің кеңей-
тілген отырысында азаматтарды 
ки бералаяқтардан қорғау бойын-
ша мемлекет тарапынан жет-
кі лік ті шаралар қабылданбай 
жатқанын атап �тті. Бүгінде біз 
цифрлық технологиялар дәуірін-

тарына «Киберқауіпсіздік» та-
қырыбы енгізілмек. Ал зей нет-
 кер лер мен мүмкіндігі шектеулі 
азаматтарға арнайы оқыту курс-
тары ұйымдастырылады.  

Сонымен қатар Мәжіліс де-
п ут аттары, «AMANAT» партиясы 
фрак циясының мүшелері «Цифр- 
лық кодекс» пен «Жасанды ин-
тел лект туралы» заң жобаларын 
әзірлеуде. Жоба авторы, Мәжіліс 
депутаты Екатерина Смышляева 
бұл құжаттар технологиялық 

лықтарын ашу, цифрлық волон-
терлерді оқыту, цифрлық заң-
дармен жұмыс істеу және цифр- 
лық сауаттылық индексін әзірлеу 
жоспарлануда. Алдағы айларда 
жоба пилоттық режимде жұмыс 
істейді», – деді ол.

Іс-шара барысында мемле-
кеттік органдар мен сарапшылар 
да «Цифрлық қоғам» жобасына 
қатысты �з ұсыныстарын айтты.  

Цифрлық даму, инновациялар 
және аэроғарыш �неркәсібі ми-
н истрлігіне қарасты Ақпараттық 
қауіпсіздік комитетінің т�рағасы 
Руслан >бдіқалықов «Стоп-кре-
дит» функциясын қолдануды, 
дербес деректерге қолжетімділікті 
бақылауды және цифрлық ағарту 
жұмыстарын күшейтуді ұсын-
ды.  

«Мемлекеттік техникалық 
қызмет» АҚ басқарма т�раға-
сының орынбасары Ұлықбек 
Шамбұлов ата-ана бақылауын 
іске қосу және әлеуметтік желі-
лердегі қауіпсіздік функцияла-
рын қолдану қажеттігін айтты. Ол 
ата- аналарды «баланың к�зімен 
интернетке кіріп к�руге» шақы-
р ып, сонда ғана ондағы жасырын 
қауіптерді түсінуге болатынын 
жеткізді.  

DataStar компаниясының 
басқарушы директоры Евгений 
Питолин зейнеткерлер мен жас-
тарды интернет-алаяқтықтан 
қорғау үшін цифрлық плакаттар 
бастамасын жүзеге асыруды 
ұсынды.  

MSSP.GL ЖШС-ның тең 
құры л тайшысы Дәурен Салипов 
Қазақстандағы интернет-алаяқ-
тық тың 80%-ы әлеуметтік ин-

АРТТЫРУ ЖОБАСЫН ӘЗІРЛЕДІ
«AMANAT» ЦИФРЛЫҚ САУАТТЫЛЫҚТЫ

«AMANAT» партия-
сының Орта лық аппа-
ратында азаматтардың 
цифрлық сауаттылы-
ғын арттыру мен 
киберқауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге ба-
ғыт талған «Цифрлық 
қоғам» ауқымды жоба-
сы ның тұсаукесері өтті.

Рау Қазақстанның цифрландыру 
деңгейі бойынша әлемде к�шбас-
шылар қатарында екенін атап 
�тті.  

«Шынында да, біздегі цифр-
лық даму деңгейіне Еуропаның 
ең дамыған елдерінің �кілдері 

дауы қажет, �йткені біз ғана бар-
лық тараптың күш-жігерін бірік-
тіріп, кешенді «Цифрлық қоғам» 
жобасын құра аламыз», – деді 
вице-спикер.  

«AMANAT» партиясының 
Ат қарушы хатшысы Дәулет Кәрі-

де �мір сүріп жатырмыз, олар 
�мір іміздің ажырамас б�лігіне 
айналды. Дегенмен прогресті қа-
былдаумен қатар, оны саналы әрі 
қауіпсіз қолдануды үйрену қажет. 
Осыған байланысты біз партия-
мыздың «Цифрлық қоғам» пи-
л от тық жобасын іске қосып 
отыр  мыз», – деді ол.  

ЮНИСЕФ деректеріне сәй-
кес, қазақстандық балалардың 
46%-ы интернетті 5-8 жас аралы-
ғын да қолдана бастайды, ал 
ол ар дың 37%-ы бос уақытының 
бас ым б�лігін желіде �ткізеді. 
Бұл мәселені шешу үшін «Цифр-
лық қоғам» жобасы аясында ба-
ла лар мен зейнеткерлерге ар-
налған интерактивті білім беру 
курс тарын ұйымдастыру, ата-
аналармен кездесулер �ткізу 
жос парланған. Сондай-ақ мек-
теп тердегі қауіпсіздік сабақ-

ЮНИСЕФ деректеріне сәй кес, 
қазақстандық балалардың
46%-ы интернетті 5-8 жас аралы ғын-
да қолдана бастайды, ал ол ар дың 
37%-ы бос уақытының бас ым бөлігін 
желіде өткізеді. Бұл мәселені шешу 
үшін «Цифр лық қоғам» жобасы ая-
сында ба ла лар мен зейнеткерлерге 
ар налған интерактивті білім беру 
курс тарын ұйымдастыру, ата-аналар-
мен кездесулер өткізу жос парланған. 

даму мен азаматтардың құқығын 
қорғау арасындағы тепе-теңдікті 
қамтамасыз ете отырып, Қазақ-
станда цифрлық технология лар-
ды реттеудің негізін қалыптас-
тыра тынын атап �тті.  

«Цифрлық қоғам» жобасы әр 
адам заманауи цифрлық техноло-
гияларды сенімді әрі қауіпсіз 
пай далана алуы үшін қолға алын-
ды. Біздің мақсатымыз – адам-
дар ға дербес деректерін қорғауға, 
қауіп-қатерді танып-білуге және 
цифр лық мүмкіндіктерді дұрыс 
пайдалануға үйрету. Біз интернет 
кеңістігін барша азаматқа, соның 
ішінде балаларға, жас�спір ім-
дерге, қарияларға қолжетімді әрі 
қауіпсіз етуді к�здейміз. «Цифр-
лық қоғам» – бұл жай ғана жоба 
емес, цифрлық әлемдегі саналы 
және қауіпсіз болашаққа жасал-
ған маңызды қадам. Жоба аясын-
да ата-аналар жиналысын �ткізу, 
қарияларға арналған «Күміс 
лига» цифрлық сауаттылық орта-

жен ерияға байланысты екенін, 
алаяқтар адамдарды жеке мәлі-
меттерін �з еркімен жариялауға 
итермелейтінін атап �тті.  

TSARKA Group президенті 
Олжас Сәтиев жеке деректердің 
қорғалуын күшейту керектігін, 
�йткені к�птеген жағдайда мәлі-
мет тердің таралуы хакерлік ша-
буылдардан емес, пайдалану-
шылардың �здерінің қауіп- 
сіз дік ке салғырт қарауынан бола-
тынын жеткізді.  

Партия �кілдерінің айтуын ша, 
«Цифрлық қоғам» жобасын жүзеге 
асыру барлық жас топ тарының 
цифрлық сауаттылығын арттырып, 
технологияларды мең геру ге 
к�мек тесетін еріктілер қауымдас-
ты ғын құруға, кибер қылмыстар-
дың санын азайтуға және басқа да 
маңызды нәтиже лерге қол жет-
кізуг е мүмкіндік береді.  

Асыл ТҰМАР
Фото: ли ҒАЛЫМ
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МӘЖІЛІС МІНБЕРІ

«Депутаттық сауал Премьер-Министр 
Олжас Бектеновке бағытталады.

Құрметті Олжас Абайұлы!
Бүгінгі таңда балалардың әліппесі – 

әлеуметтік желі, емізігі – TikTok, бесік 
жыры – Instagram десек артық болмас. 
Адамзат баласын отырғызып-тұрғызған 
осы құбылыстардың әсері – әсірелеп 
айтсақ атом бомбасынан кем болмай тұр. 

(ткен жылы әріптесім Ерлан Саиров 
TikTok платформасының қоғамдағы кері 
әсері туралы тиісті орындарға дабыл қа-
ғып еді, селт еткен жан жоқ. 

Сенатор әріптесіміз Нұрт0ре Жүсіп 
«бұрын балалаларды «тәк-тәкпен» тәр-
бие лейтін едік, қазір TikTok-пен тәр-
биел еп жатырмыз» деп еді мінбеден. (лі 
тын ыштық. 

С0з жоқ, қазір – ақпараттық ғасыр. 
3леу меттік желілер 0міріміздің ажырамас 
б0лігіне айналды. Пайдалы жағы да жоқ 
емес. Алайда ұлттық тәрбие мен дәстүр-
салтымыздың уықтарын талқандап, ақыл 
тоқтатпаған, жақсы мен жаманды әлі 
тол ық ажыратып үлгермеген балалар мен 
жас0спірімдерді меңдуана жегендей 
меңіреу әлемге бастап бара жатқан 
жағдайдың алдын алмасақ опық жейміз.

Бұл ретте балалар мен жас0спірімдер 
арасында TikTok кеңінен танымал. Соңғы 
екі жылда 14,1 млн қазақстандық тірке-
л іпті. Бұл желінің негізгі тұтынушылары 
да – сол бесіктен белі шықпаған балалар 
мен жастар. Онда пайдалы контенттен 
г0рі, жастарға теріс әсер ететін зиянды 
ақпараттар 0ріп жүр. 

Құмар ойындарды жарнамалау, 
стрим дер арқылы әдепсіз әрекеттер к0р-
сету, боқауыз с0здер, порнография, суи-
цидк е шақыру, діни уағыздардың оңды-
солды таралуы, буллинг, тыйым салынған 
заттардың жарнамасы секілді теріс 
әрекеттерге шақыратын лас ақпараттар 

осы TikTok арқылы таралуда. Жас0спірім-
дердің TikTok-тан к0ргенін қайталап, 
жа ғымсыз қылық пен әдепсіз іске үйір 
болып бара жатқаны да жасырын емес. 
Мә селен, «Мысық серуені» деп аталатын 
челленджді мыңдаған жас қайталаса, оған 
қатысушылар подиум моделіндей к0шеде 
0тіп бара жатқан адамдардың алдында 

Зеландияда балалар қауіпсіздігіне қа-
тысты алаңдаушылыққа байланысты 2023 
жылы шешім қабылдап үлгерген. Керек 
десеңіз, TikTok-тың атасы санала тын 
Қытайдың 0зінде бұл платформа қол-
жетімді емес.

Біз де жеделдетіп TikTok-қа шектеу 
қою мәселесін қарастырғанымыз ж0н. 
(йткені TikTok-ты шамадан тыс қолдану-
дың психологиялық, әлеуметтік және 
академиялық салдары, баланың санасы 
мен денсаулығына кері әсері аз емес. 
Тіпті, офтальмолог дәрігерлер телефонға 
телмірген балалардың арасында кейінгі 
бес жылда к0з аурулары күрт к0бейіп кет-
кенін айтады. Сондықтан ұрпағымызды 
TikTok-тан келер азғындықтан арашалап 
қалу үшін осы мәселені тағы к0теруімізге 
тура келіп отыр. 

Ендеше Үкіметке келесі шараларды 
қолға алуды ұсынамын. Біріншіден, 
TikTok-тағы әдепке, ұлттық құндылық-
тарға, дәстүріміз бен салтымызға қайшы 
келетін, балалардың санасын улайтын, 
теріс әдеттерге шақыратын барлық кон-
т ентке шектеу қою. Екіншіден, елімізде 
TikTok-ты кәмелеттік жасқа толмаған 
балалардың пайдалануына қа таң шектеу 
қою немесе мүлдем тыйым салу тетіктерін 
қарастыру керек деп есептеймсіз. Сауалға 
заңда к0рсетілген мерзімге сай жауап 
беруіңізді сұраймыз.

танымалдылыққа ие TikTok-тың жас тары-
мызға рухани зияны артып келеді. (кін-
ішке қарай, бүгінгі жастар ата-баба тәлі-
мімен емес, негізінен TikTok арқылы 
тәр биеленіп жатыр. Онда пайдалы кон-
тент пен қатар, баланы жағымсыз әдеттер 
мен теріс қылықтарға бастайтын бейне ма-
териалдар да жеткілікті. Түрлі ойынды 
жар намалау, онлайн казино, стримдер ар-
қылы әдепсіз әрекеттер к0рсету, тіпті пор-
нография, суицидке шақыру, былапыт 
с0здер мен бейәдеп к0ріністерге толы рилс-
тар да осы TikTok арқылы таралуда. Оларды 
балалар қарап қана қоймай, зорлық-
зомбылықтың құрбаны да болып, ойын-
құмарлық дертіне ұшырауда. Біздер мен 
к0птеген ата-әже, әке-аналар кездес кен 
сайын осы мәселені жиі к0 тере тін болды. 
Хайп қуып, пранк деген желеумен ар-ұят-
тан аттау әдетке айналды. Қоғамда жана-
шырлық, мейірім, қамқор лық, ая ныш, 
обал мен сауапты білу, қана ғат пен қайы-
р ым, ілтипат пен ізет орнына қаты гез дік, 
аяусыз озбырлық, алдап-ар бау, 0тір ік, 0сек, 
мақтаншақтық етек алып барады. Мектеп 
оқушылары арасында бір-біріне әлімжеттік 
жасап, қатыгездік жасау фактілері де әлеу-
меттік желілер арқы лы кең таралуда», – деп 
дабыл қақты депутат.

Оның айтуынша, желінің осындай 
зиянды салдарларын ескере отырып, 
бірқатар әлем елдері TikTok-қа шектеу 
қойды. Мысалы, Үндістан ұлттық қауіп-
сіздігімізге қатер т0ндіреді деп, 2020 жыл-
дан бастап TikTok-қа толықтай тыйым 
салған. Индонезия 2018 жылдан бастап 
уа қытша шектеу қойған. Бауырлас (з бек-
стан 2021 жылдан бастап TikTok-қа ты-
й ым салды. Қырғыз елі де шектеу енгізді. 
АҚШ Үкіметі де TikTok-қа ішінара шек-
теу енгізді. Еуродақ елдері де 0з шенеу-
ніктерінің телефондарына TikTok орнату-
ға тыйым салды. Ал TikTok-ты ойлап 
табушы, яғни Қытайдың 0зі де кәмелеттік 
жасқа толмаған балаларға «арнайы бала – 
TikTok» контентін ұйымдастырған. Қы-
тай дың 0зінде балалар TikTok-тың толық 
форматын пайдалана алмайды, нақты 
шектеу қарастырылған. 

«Жалпы, мемлекеттің болашағы біз-
дің жеткіншек ұрпақтың рухани, мораль-
дық бет-бейнесіне байланысты. Сон дық-
тан болашақ ұрпақты ұлттық құн  ды -
 лық  тар негізінде тәрбиелеп, сырттан кел-
ген моральдық қауіп-қатерге т0теп беріп, 
ұлттық кодымызды сақтаудың тетігін 
қо ғам мемлекет болып бірге қалыптастыру 
керек. Бұл – біздің болашақ ұрпақты 
рухани құлдыраудан сақтап, ұлтымызды 
жаңа деңгейде қалыптастыратын ұлы 
күрес», – деді «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Ерлан Саиров.

Ендеше «ықпалды Парламент» та-
р апы нан аталған проблема туралы ай-
тудай айтылып-ақ келеді. Бірақ «еститін 
Үкі мет тің» елең ететін түрі к0рінбейді. 
3рине, олардың экономикалық пробле-
ма лары бастан асып жатқан болар, бірақ 
идеологиялық мәселелерді де назардан 
тыс қалдыруға болмайды.

Мәжіліс қабырғасында түрлі әлеуметтік желілердің, 
соның ішінде TikTok-тың қоғам санасына, әсіресе, 
жас ұрпаққа зияны туралы жиі айтылып жүр. Осы 
уақытқа дейін үш-төрт депутаттық сауал да 
жолданды. Бірақ қай-қайсысына да Үкіметтен жауап 
жоқ. Өткен сәрсенбі күнгі Мәжілістің Жалпы оты-
рысында бұл мәселе тағы да көтерілді. Бұл жолғы 
депутаттық сауалдың мәтінін толық бергенді жөн 
көрдік. Оны жиналғандар алдында «AMANAT» 
партиясы фракциясының мүшесі, депутат 
Жанарбек Әшімжан оқып берді.

КЕРЕҢ БЕ?
«ЕСТИТІН ҮКІМЕТ»
TikTok-қа КЕЛГЕНДЕ

Нұрлан ҚОСАЙ

Жалпы, мемлекеттің болашағы біз дің 
жеткіншек ұрпақтың рухани, мораль-
дық бет-бейнесіне байланысты. Сон дық-
тан болашақ ұрпақты ұлттық құн  ды лық -
тар негізінде тәрбиелеп, сырттан кел ген 
моральдық қауіп-қатерге төтеп беріп, 
ұлттық кодымызды сақтаудың тетігін 
қо ғам мемлекет болып бірге 
қалыптастыру керек.

жүруі тиіс. Мән-мағынасы жоқ челлендж-
дің қаралымы 500 миллионнан асқан. Екі 
жастың біріне келмеген қыздарымызды 
б0ксемен билеуге шақырып, арнайы 
үйрену үлгілерін ұсынып жатқан контент-
тер саңырауқұлақтай қаптады.

Расында, қазір ұрпақ тәрбиесімен 
тікелей әлеуметтік желілер айналысуда. 
Соның салдарынан ұлттық құндылықпен 
сусындамаған жас ұрпақ 0сіп келеді. 
Осыны ескеріп әлем елдері мұның одан 
әрі етек алуына жол бермеу мақсатында 
TikTok-қа шектеу қою немесе ондағы 
контентке бақылауды күшейтуді қолға 
алуда. Мәселен, Ресей, Қырғызстан, 
(збекстан, Тәжікстан елдері TikTok 
желісіне ішінара немесе толық шектеу 
қойды. Ал Франция үкіметі жас0спірім-
дер дің интернетке қолжетімділігін заң-
намалық деңгейде реттеді. Аустралия 16 
жас қа дейінгі балаларға қолдануды заң-
мен шектеді. Осы жоғарыда аталған 
елдердің бір білгені бар шығар... Еуропа-
лық Одақ, Канада, Ұлыбритания, Жаңа 

Құрметпен, «AMANAT» фракция сы-
ның депутаттары – Жанарбек 3шімжан, 
Елнұр Бейсенбаев, Аманжол 3лтай, 
Қазыбек 3лішев. 19 ақпан 2025 жыл», – 
делінген депутаттық сауалда. 

Онда айтылғандай, мұндай сауал бұ ған 
дейін де жолданған болатын. Ендеше сол 
кездегі айтылған жайттар әлі де болса 
0зектілігін жойған жоқ. Мәселен, былтыр 
22 сәуір күні аманаттық Ерлан Саиров 
Премьер-Министрдің атына жолдаған 
сауалында таяқтың екі ұшы болатыны 
секілді, олардың пайдалы жақтарымен 
қатар, зияны да жеткілікті екенін, әлеу-
мет тік желіге бесіктен белі шықпаған ба-
лалар мен әлі оң-солын танып үлгір меген 
жас0спірімдеріміздің үйір болуы ата-
аналарды қатты алаңдататынын атап 0тті.

«Шектеусіз таратылымдағы әлеумет тік 
желілер пайдалы білім алып, үнемі қоз-
ғалыста болуға тиіс балалардың алтын 
уақытын ұрлағанымен қоймай, олардың 
денсаулығына, психикасына да теріс әсер 
етуде. 3сіресе, балалар арасында кең 
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�ткен сенбіде әлеуметтік 
жел і лерде қаладағы ең ірі сауда, 
ойын-сауық орталығы MART-
та жарылғыш зат қойылғаны 
туралы хабар тарады. Құқық 
са ласы қызметкерлерінің жедел 
әрекет етуінің нәтижесінде 
сауда орталығынан екі мыңға 
жуық адам эвакуацияланды. 
Оқиға орнына Жамбыл облысы 
бо йынша Полиция департамен-
ті, Ұлттық қауіпсіздік комитеті, 
Т)тенше жағдайлар департа-
мен ті нің қызметкерлері, ар-
найы жедел әрекет ету жасағы, 
жедел-тергеу тобы және кино-
логтар ке л іп, сауда орталығы-
ның ғима ра тын қуыс-қуысына 
дейін тін тіп шықты. Абырой 
болғанда, бомба қойылғаны 
туралы ақпар ат жалған болып, 
сауда орталы ғы қалыпты )мірі-
не қайта орал ды. Алайда тәртіп 
сақшылары тек сер іп шыққан 2 
сағат ішінде жұрт жүре гін шү-
берек ке түйіп, үреймен отыр-
ғаны анық. 

Бұл оқиғаға дейін бір жеті 
бұрын полицияның «102» жедел 
желісіне Тараз қаласындағы екі 
колледжге жарылғыш заттар 
қой ылғаны туралы да хабарлама 
түсті. Мұнда да оқытушылар 
мен студенттер қауіпсіз жерге 
шығар ылып, оқу орнын маман-
дар толықтай тексерді. Жарыл-
ғыш зат туралы хабарлама жал-
ған болып шықты. 

Қаңтар айының аяғында да 
тараздықтар «телефон террорис-
терінің» шабуылына ұшырады. 
Бұл жолы «Мыңбұлақ» шағын-
ауданында орналасқан «Айрыл-
мас» сауда орталығына жа-
рыл ғыш зат қойылғаны туралы 

ақ парат тарады. Кейіннен белгі-
лі болғаны Мәскеу қаласынан 
Ішкі істер министрлігінің элек-
тр ондық поштасына кәсіпкерлік 
нысанға бомба қойылғаны 
туралы хабарлама жіберілген 
екен. Бұл жолы да жар ыл ғыш 
зат қойылғаны туралы ақпар 
шындыққа жанаспады. 

Облыстық Полиция депар-
та менті мамандарының айтуын-
ша, бұл биылға келіп отырған 
бесінші хабарлама екен. Небәрі 
2 айдың ішінде жамбылдықтар 
бес мәрте «телефон террорис-
терінің» алдауына ұрын ып отыр. 
Ал ең сорақысы, жал ған ша-
қыртулардың дені шет мемле-
кет терден түсетін к)рі неді. Тағы 
бір қорқын ыштысы, хабар-
ламалардың мәтінінде адамзат 
баласына деген )шпен ділік, 
жауыздық пен қанқұмар лық 
белгілері байқалады. Мұны 
MART ойын-сауық орталығына 
бомба қойылғаны туралы хабар-
ламадан аңғардық. Мәтінде 
«Сауда үйіне 3 келі тро тил қой-
дым. Эвакуацияға 1 са ғат уақыт-
тарың бар. Сендер ір іп-шіріген 
адамсыңдар. Бұл жолы кешірім 
болмайды. Бар лықтарыңның 
миларыңды ша шып жіберемін»  
деген жан түр шігерлік с)здер 
жазылған. 

Бір қарағанда бұл )мірге )к-
пелі, денсаулығында психи-
калық ауытқуы бар адамның 
немесе әрекетін ойын к)ріп 
отыр ған баланың тірлігіндей 
к)рінді. <сіресе, кішкентай ба-
ла ның ісі болу ықтималдығы 
жо ғары секілді. �йткені қолы-
м ызға түскен хаттың к)шірмесі-
нен аңғарғанымыз, мәтінде 
грам матикалық қате к)п. Сон-
дай-ақ жазу тілі де мектеп жа-
с ындағы жеткіншектің мәнеріне 
сай келеді.

Жалпы, облыста оқушы-
лардың «ойнаймын» деп от бас-
қан жағдайлары бұған дейін де 
болған. Мәселен, алдыңғы 
жылы тараздық 2 оқушы 10 млн 
теңге т)ленбесе, мектепті жа-
р ып жіберетінін мәлімдеген еді. 
Жамбыл облысы Полиция де-
п артаментінің экстремизмге 
қар сы іс-қимыл басқармасының 
және Тараз қалалық Полиция 
деп артаментінің экстремизмге 
қарсы іс-қимыл б)лімі қыз мет-
керлері жедел әрекет етіп, жал-
ған ақпарат берген оқу шылар 
8-сыныпта білім ала тынын 
анықтаған болатын. Нәтижесін-
де, оқушылардың ата-аналары 
жауапкершілікке тартылып, 
17 млн теңге айыппұл т)леуге 
міндеттелген.

Жарылғыш зат қойылғаны 
туралы хабар таратушылардың 
денсаулығында психикалық 
ауытқуы болуы мүмкін деуіміз-
дің де дәлелі бар. Атап айтсақ, 
)ткен жылдың басында Меркі 
аудандық Полиция б)ліміне 
Жамбыл облыстық наркология-
лық диспансерінде жарылғыш 
құрылғының орнатылғаны ту-
ра лы қоңырау келіп түскен. 
Экс тремизмге қарсы іс-қимыл 
б)лінісінің қызметкерлері жүр-

гіз ген жедел-іздестіру іс-ша -
ра ларының нәтижесінде осы 
аудан ның 20 жастағы тұрғыны 
ұсталып, есірткіге мас күйде 
қоң ырау шалғанын мойындады. 
Ол 2023 жылы жоғарыда аталған 
ме кемеде мәжбүрлі түрде ста-
цио нарлық емдеуден )ткен.

�ткен жылдардың бедеріне 
к)з салсақ, мұндай жағдай )те 
к)п. Мәселен, 2022 жылы Тараз 
қаласындағы Жамбыл поли тех-
никалық жоғары колледжінің 
ғимараттарына жарылғыш зат 
қой ылғаны туралы екі күн қа-
тары нан хабар түскен. Сонымен 
қатар Шу ауданында мектеп 
мұғалімі ашық сабағын )ткізбеу 
үшін «білім ордасында бомба 
бар» деп жұрттың жағасын ұс-
татты. Жамбыл ауданына қа-
р асты Гродеково ауылында да 
белгісіз адам білім ордасына 
жар ылғыш зат қойылғаны тура-
лы жалған ақпарат таратқан. 
Сондай-ақ «телефон террорис-
тері» Меркі шипажайын да жар-
мақшы болды. Тараз қалалық 
ПБ-ның Жедел бақылау орта-
лы ғына белгісіз адам 33 жастағы 
тұрғын Меркі шипажайына 
с)м кесіне жарылғыш зат салып 
апара жатқанын хабарлаған. 
Алайда күдіктіні құрықтағанда 
бұл есіркіге еліткен адамның 
әзілі болып шықты.  

Бұл біз білетін деректер ғана. 
Ал арнайы қызметтердің елді 
үрейлендірмеу үшін жария етпе-

сон дай-ақ 5 жылға дейін бостан-
дық ты шектеу немесе бас бос -
тан ды ғынан айыру жазасына 
кесіледі. Ал егер жалған хабарла-
маларды жіберуші азамат қыл-
мыстық жауапкершілік жасына 
жетпеген жағдайда оның ата-
анасына балаларды тәрбиелеу 
шара ларын қабылдамағаны 
үшін әкімшілік жауапкершілік 
қарастырылған. Сонымен қатар 
сот шешімімен жалған шақырту 
салдарынан объектінің иесіне 
немесе мемлекетке келтірілген 
залалды )теу туралы қылмыс-
керге талап-арыз қойылады. 

Бұл тұрғыдан келгенде тәр-
тіп сақшылары мұндай «әзіл-
қойларды» аяп та жатпаған се-
кілді. Мәселен, республика 
бой ынша 2024 жылы ішкі істер 
органдары әртүрлі нысанда 
жарылғыш құрылғылар орна-
тыл ғаны туралы к)рінеу жалған 
хабарламалар бойынша 247 
қыл мыстық іс тіркеген. «Жалған 
терроризм» фактісі бойынша 48 
күдікті ұсталса, оның 15-і кә-
мел етке толмағаны анықталған. 
Қазір қылмыстық жауапкерші-
лікке 13 адам, оның ішінде бір 
жас )спірім тартылған. Балалар-
ды тәрбиелеу шараларын қа-
был дамағаны үшін 6 ата-анаға 
шара қолданылған.

Ал Жамбыл облысында 2024 
жылы 7 жалған хабарлама түссе, 
оның біреуі ғана ашылып сотқа 
жолданған. Ол азамат биыл 
11 ақпанда Тараз қалалық №2 
сотында терроризм актісі туралы 
к)рiнеу жалған хабар лағаны 
үшін 2 жылға сотталды. Үкімге 
сәйкес, сотталған тұлға )т кен 
жылдың 1 қарашасында Beeline 
байланыс орталығына хабарла-
сып, тарифтік жоспары на ақша 
бірлігі негізсіз алын ғанына ашу-
лан ып, Тараз қала сында орна-
лас қан орталыққа жарылғыш зат 
қойғанын және түнгі 00:00-де 
жарылатынын хабарлаған. 
А т  а л ғ а н  о р ы н ғ а  Ж а м б ы л 
облысы ның құзырлы органдары 
барып, жарылғыш заттың жоқ 
екенін анықтаған. Осылайша, 
сот отырысында жал ған ха-
барлау шының кінәсі дәлелденіп, 
2 жылға бас бостан дығынан 
айыру жазасы тағай ын далды. 
Сонымен қатар мем лекеттік 
органдардың тұрақты жұмысына 
кедергі келтіргені үшін соттал-
ғаннан айыппұл түр ін дегі )темді 
мемлекетке )н діру міндеттелді.

<рине, байыбына бармай 
жатып байбалам салудан аулақ-
пыз. Алайда Жамбыл облысында 
)ткен жылы тіркелген 7 жалған 
хабарлама тарату қылмысының 
тек біреуі ашылуы ойлан дырмай 
қоймайды. Сондай-ақ биыл-
ғы жылдың небәрі екі ай ында 
5 жалған хабарлама түсуі «теле-
фон террористерінің» бас ын -
ған дығын к)рсетіп тұр. 

Осы ретте Эзоптың «Қас-

қыр!» деп айқайлаған бала» атты 
тәмсіл ертегісі еске оралып тұр. 
Ауылдас тарына қойға қасқыр 
шапқаны туралы )тірік айтып, 
бірнеше мәрте дүрліктірген ба-
ланың шын мәнінде қасқыр 
шап қанда жан ұш ыра шақырған 
даусына ауыл дастары мән бер-
мей қояды емес пе?! Сол се кіл ді 
келесі жалған ха барламаны 
әдет  тегінің бірі рет інде қабыл-
дап, оның аяғы орны толмас 
қай ғыға ұласып жүрмесін...

«Бомба қойылды». Соңғы кездері осындай хабарламамен «телефон террорис-
тері» тараздықтардың үрейін алуда. Жыл басынан бері құрылымдық мекеме-
лер дің жеке пошталарына мұндай бес жазба түсіп, құқық саласы мамандарын 
тік тұрғызды. Абырой болғанда бұл хабарламалардың бірде-біреуі дәлелін 
таппады. Десе де, бұл тұрғындар мен тәртіп сақшыларын әбігерге салып қана 
қоймай, қазынаға қомақты шығын келтіруде. Сонда мұндайда қайтпек керек? 
«Телефон бұзақылары» Таразды неге төңіректеп кетті? Жалған хабарлама тара-
тушылар неге құрықталмай отыр?

ЖАЗАСЫ АУЫР
ЖАЛҒАН СӨЗДІҢ

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Жамбыл облысында 2024 
жылы 7 жалған хабарлама 
түссе, оның тек біреуі ғана 
ашылып сотқа жолданған. 
Ол азамат биыл 11 ақпанда 
Тараз қалалық №2 сотын-
да терроризм актісі туралы 
көрiнеу жалған хабар лағаны 
үшін 2 жылға сотталды. 

гендері қанша екені )здеріне 
ғана мәлім.

Жоғарыда аталған дерек-
тердің барлығы жалған болғаны-
на қарамастан, одан зардап 
шек  кендердің қарасы қалың. 
Олай дейтініміз, мұндай іспет-
тегі хабарлама келіп түскен кез-
де адамдардың )мірі мен қау-
іпсіздігін сақтауға арналған 
барлық қызметтер дабыл бо-
й ын ша іске кіріседі. Олардың 
қа тарында полиция, т)тенше 
жағдайлар, жедел жәрдем қыз-
меті, кинологтар және басқа да 
арнаулы қызметтер бар.  «Теле-
фон террористерінің» кесірінен 
ғи марат тардан адамдар эва-
куация  ланып қана қоймай, 
жұмысын еш тоқтатуға болмай-
тын меке ме лердегі жұмыс про-
цесі үзіледі. Ал бұл мемлекетке 
келіп жатқан миллиондаған 
шығын. 

К)п жағдайда «телефон 
терр ор ис тері» жалған с)здің 
жазасы ауыр екенін түсінбейтін 
секілді. Мәселен, елімізде лаң-
кестік акті туралы жалған хабар-
лама таратқан адам Қазақстан 
Рес публикасы Қылмыстық 
кодек сінің 273-бабы бойынша 
5 мың ай лық есептік к)рсеткіш 
м)л шер інде айыппұл арқалап, 
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Еуропаға, тіпті түбіміз бір Түр-
кия ға барғанда қазақстан дық тар 
байқаған болар? Орталық к�ше-
лер де мерзімді басылым дүңгір-
шек тері аяқ басқан сайын кез де-
се ді. Одан қала к�шелерінің 
кар тасын, к�лік картасын, анық-
та малықтарды, туристік нұс қау-
лық тарды, кітаптарды, түрлі кә-
де сыйды сатып алуға да болады. 
Олар шетелдік саяхатшылар үшін 
де тартылыс орталығына айнал-
ды. Жергілікті тұрғындар осы 
дүң гіршектерден жолай газет-
жур нал, кітап алып, метрода, 
трам вайда, аялдамада, парктерде, 
дәмханаларда оқып отырады. 

Қазақстанда мұндай к�рініс 
ізім-ғайым жоқ болды. Ал елде 
дүң гіршекте сатуға тұрарлықтай 
га зет-журнал жетерлік. Мәдениет 
жә не ақпарат министрлігінің де-
регінше, қазір мерзімді басы лым-
ның саны 4 800-ден асады. Олар-
дың арасында, әрине «Бәленше 
уни верситеттің жаршысы» («Вес-
тник университета...») деген 
сияқ ты тақырып ауқымы тар, 
ау диториясы шектеулі журнал 
же терлік. Бірақ іріктесе, елді 
елең дете алатыны да баршылық.

Министрлік газет-журнал са-
ны апта сайын артып жатқанын 
ха барлады: «Қазақстанда 2024 жы-
лы жалпы саны 506 БАҚ есеп ке 
қойыл ды. Соның ішінде 114-і – 
мер зімді баспас�з», – деп мәлім 
етті ведомство. Онда неге дүң гір-
шектердің «дәм-тұзы» таусылды? 
Кәсіпкер Қарлығаш ;кімбай қы-
зы �зін елордада осы бизнестің 
бас тауында тұрған адамның бірі 
деп таныстырады. 90-жылдардан 
Ақ мола, кейін елорданың орта-
лық к�шелерінде бірнеше дүңгір-
ше гі болыпты.

«Бастапқыда тек ресейлік га-
зет-журналдарды сатып жүрдік. 
Кейін қазақ басылымдарын қос-
тық. Оқырмандар «Қазпоштадан» 
та ба алмаған газетін бізден ала-
тын. Депутаттардың к�мекшілері 
таңертең жарыса хабарласып, 
қа жетті мақаласы шыққан басы-
лым ды сақтап қоюды сұрайтын. 
Мені қазақ газеттері редакция сы-
ның бәрі біледі. «Газеттеріңді 
уа    қытылы жеткізіп тұрыңдар!» 
деп басшыларына дейін талай 
кір дім. Ымыраға келгені шамалы. 
Кей бірі таралымын тек жа зылу-
шы санына шақтап шығарады 
екен. Жеткізетін экспедиторы 
бол   мады. Басты республикалық 
ба сылымдар артық басқанын би-
лік органдарына таратып жүрді, 
біз ге тимеді», – дейді Қарлығаш 
апай. 

Қала басшылығы ауысқан 
сайын жаңа әкімнің командасы 
дүң гіршек атаулыға қырғидай 
шүй лігіп, «шаһар сәулетін бұза-
ды» деген сылтаумен шетінен 
кү ре сінге жіберткізді. Бұл жерде 
«Баспас�з �німдерінің сауда нүк-
телерінің» қазақ редакцияларына 
қиянат жасағанын жасырудың 
қа жеті жоқ. Мысалы, алатын га-
зет-журналдар үшін алдын ала 
ақы т�лемейтін, ал �ткізген н�-
мі рі үшін ақыны уақытылы бер-
мей тін. «Ала қойды б�ле қыр-

қып», кейбір басылымды сатып 
алу шының к�з алдында к�рме 
қып жайса, енді бірін с�ресінің 
астында ұстап, сұраушыға ғана 
ұсы натын. Соның кесірінен �т-
пей қалған газет-журналдардың 
н� мірлері �зектілігін жойып, 
мер  зімі �ткен шақта бума-бума, 
қорап-қорабымен редакцияларға 
апарып тастаушы еді. Қорыта 
айтқанда, бұл бизнестің күйреуіне 
тараптардың бәрі үлес қосқандай.

ҚОС МИНИСТРЛІКТІ 
ТЕЛ ЕМСЕ ДЕ ОҢБАДЫ

Қазақ баспас�зі �зінің ең ірі 
бір аудиториясынан – ауылдан 
айы рыла бастады. Бұған депу тат-
тар Үкіметті айыптап отыр. Олар-
дың түсіндіруінше, газет-жур нал-
дар дың үстінен Мәдениет және 
ақпарат министрлігі қарайды, ал 
газет-журналдарды �ңірлерге 
таратуға неге екені белгісіз, Цифр-
лық даму, инновациялар және 
аэ роғарыш �неркәсібі министр-
лігін жауапты етіп қойған. 

Бұл ведомство осы маңызды 
іс ке бірінші емес, жүзінші, бәл-
кім, мыңыншы кезекте мән бе ре-
ді. Себебі оның мойнында елдің 
циф  рлық дамуы, инновациялық 
қыз мет, байланыс, ХҚКО-лар 
мен электрондық үкіметті дамы-
ту, ақпараттық қауіпсіздік, аэро-
ға рыш �неркәсібі, геодезия, 
кар тография және басқа қат-қа-
бат, қаптаған саланың қырық 
есек ке жүк болар міндет-мәселесі 
бар. «AMANAT» фракциясының 
мү шесі, Мәжіліс депутаты Аман-
жол ;лтай қазір қияндағы түгіл 
ор талықтағы елді мекендерге 
га зет-журнал жете алмайтынына 
на зар аудартты. 

– Соңғы уақытта або нент тер-
ге мер зімді баспа басылымдарын 

жеткізу бойынша пошта қыз мет-
те рін жете қаржыландырмау со-
зыл малы сипат алды. Оны �з бе   -
тін ше к�теруге ұлттық пошта 
опе раторының күші жетпейді. Ол 
тиіс ті тарифін жоғарылатса, онда 
жа зылушылар үшін газеттер мен 
жур нал құны артып, қолжетімсіз 
бо лады. Ешкім алмаса, әрине ба-
сы лымдар жаппай жабылады, – 
деді Аманжол Дүйсенбайұлы. 

Оның мәліметінше, «Қаз-
пош  таның» ауыл-аймаққа ба сы-
лым дарды жеткізу ісін субсидия-
лау ға Цифрлық даму министрлігі 
жауап береді, ол үшін бұл – ба-
сым дық емес. Содан бұл бағытта 
де меуқаржы тапшылығы туын да-
ған. Депутат бұл істі субсидиялау 
циф рлық емес, ақпараттық ве-
домствоға берілуі қажет деп са-
най ды. Kйткені Қазақстанда бұ-
қа ралық ақпарат құралдарын 
да   мытуға сол жауап береді. Газет 
ауыл ға жетпесе, қазақы БАҚ қа-
лай �ркендейді? Тек �рісі тарыла 
бер мек. 

Цифрлық даму министрінің 
орын басары Асхат Оразбек мер-
зім ді баспас�здің таралымына 
жауапкершіліктен құтылуға қа-
зір ден дайын екендерін жеткізді. 
Бұл салаға мемлекет беретін де-
меу қаржы да үш еседен астамға 
құл дырап кетіпті. 

–Бізге осы істі субсидиялауға 
жыл сайын бюджеттен 10 мил-
лиард теңге берілетін. 2024 жылы 

3 миллиард теңге б�лінді. Қар-
жы       ландыру мәселесі бізге бай ла-
нысты емес. Бұрын біздің ми-
нистр лік Ақпарат министрлігіне 
бірік тірілген еді. Ақпарат және 
ком муникация министрлігі деген 
бол ды. Сонда субсидия бірге бе-
ріл ген-тін. Бұл сол кезден бізде 
қа лып қойған ескі жұрнақ. Кейін 
ми нистрлік екіге ажырады. Басы-
лым дарды тарату қызметін Мә де-
ниет және ақпарат министрлігі 
�зі не алуы керек деп ойлаймын, – 
деді цифрлық даму вице-ми-
нистрі.

«Аманаттық» депутат Айдос 
Сарым ел Президенті түрлі іс-ша-
рада елдің газет-журнал оқуына 
қа тысты нақты тапсырма берге-
нін қаперге салды. 

– Мен консерватор адаммын, 
га зет-журнал, кітап оқуды жақсы 
к� ремін. Газет жойылады деген 
жаңсақ пікір. Дұрыс насихат та-
сақ, ол жаңа замандарда да �з 
орнын табады. «Қазпоштаның» 
ауыл-аймақта 3 мыңдай б�лім ше-
сі, 20 мыңдай жұмысшысы іс тей-
ді. Сол жұмыс орнын сақтаудың 
бір жолы – газет пен кітап жет-
кізу. Ол үшін біріншіден, «Қаз-
пош    таның» �зі редакциялармен 
ті келей қарым-қатынаста болуы 
қа жет. Екіншіден, баспас�зді на-
сихаттауы керек. Бұрын пош та-
шы лар үйді-үйді аралағанда га зет-
ке жазылуға шақырушы еді, – дейді 
депутат.  

Үшіншіден, қазіргі уақыт та-
ла бына сай, «Қазпошта» �з сер ви-
   сінде қазақ газеттеріне жазылу ға 
мүмкіндік беретін ортақ оп    цияны, 
�зіндік маркетплейсті іске қос қа-
ны абзал, әйтпесе қазіргі оқыр ман 
әр газеттің сайтын жеке қо па-

бойынша келісс�з жүргізудеміз. 
Осы мәселені Үкімет пен Пар ла-
мент бірге қарастыруы керек деп 
ой лаймын, – деді еліміздің бас 
пош ташысы ;.Жанасова. 

«AMANAT» фракциясының 
жетекшісі Елнұр Бейсенбаев Мем-
   лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың 2024 жылғы 15 нау рыз-
да, Ұлттық құрылтайдың үшін ші 
отырысында «оқитын ұлт қа 
айналу» міндетін қойғанын ес-
керт ті. Газет оқымайтын ел оқы-
мыс ты болмайтыны анық. 

– Елімізде әлі күнге ауыл-ай-
мақ газет-журнал басы лым да ры-
на «Қазпошта» арқылы жазы ла ды. 
Бірақ оны ұйымдастыру жұ   мысы 
на шар. Ауыл-аймақ тұрғындары 
газет-журналдарын апталап, ай-
лап кешіктіріп алады. Содан ба-
сылымдардың таралымы күрт 
т�мендеп кеткенін білеміз. Енді 
газет-журнал сататын арнайы 
дүң гіршектер жоқ. Бұрын «Қаз-
пошта», «Дауыс», «Қазбаспас�з» 
сияқ ты дүңгіршектер қаптап тұ-
ра тын. Бүгінде олардың ешқай-
сы сы жоқ, – деді Елнұр Сабыр-
жан ұлы. 

Оның айтуынша, қазір «Қаз-
пош та» басшылығы қаржы табу-
мен, шығын жабумен шектен тыс 
елігіп кетті. Ұлттық пошта опе ра-
торы банк, брокер, дәрі-дәрмек 
дистрибуциясы, Қытай, Ресей 
маркетплейстерінің тауарларын 
жеткізіп беру сияқты қызметтерге 
басымдық береді. 

«Олар «Қазпоштаның» қары-
зын жоямыз, қырып ақша таба-
мыз дейді. Меніңше, ұлттық 
пош     та қызметі болғандықтан, ол 
идео логияға мән беруі қажет. 
Оған тиражын сеніп тапсырған 
қа зақ газеттерін ауылдағы оқыр-
ма нына жеткізбесе несі ұлттық? 
;леуметтік жоба ретінде қа рас ты-
рып, Қазақстанда «Дауыс» сияқ ты 
дүңгіршектерді қайта жаң ғырту 
керек. Біз интел лек туал ды ұлт жа-
са масақ, «Қаз пош таның» қыруар 
қаражатқа ке нел генінен ешқандай 
пайда жоқ!» – деді депутат.

«Қазпошта» АҚ басқарма т�-
райы мы бұл проблемадан жақсы 
ха  бардар екенін жеткізді: «Мен де 
осы ған уайымдаймын. Біз сәлем-
де  ме-тауар тасудан, қаржылық 
сер  вистен тапқан пайданың 10 
мил  лиард теңгесіне газет-журнал 
та   ратылымының шығынын ба-
рын   ша жауып жатырмыз. Газет-
жур     налдардың жағдайына Цифр-
лық даму министрлігі жауапты. 
Ме   ніңше, бұл дұрыс емес! Себебі 
бұл министрліктің басты бағы-
ты – цифрландыру. Сондықтан 
де путаттар заңнама аясында 
осы мә селелерді шешіп берсе, 
үлкен септігін тигізер еді», – деді 
;. Жана сова. 

Биылғы 2 ақпанда Ұлттық 
ба сылым күніне арналған құт-
тық тауында Президент Қ.Тоқаев 
баспас�з елді �ркендету және 
мем  лекеттігімізді нығайту жо-
лын да еңбек етіп жатқанын атап 
�тті. Газет ұлттық сана-сезімді 
да мытуда айрықша р�л атқарады. 
«Қазақ басылымдары әрдайым 
ха лықтың үні, т�л рухания ты-
мыз дың берік қорғаны. Біз оның 
бай тарихын, ағартушылық дәс-
түрін мақтан тұтамыз!» – деді 
Мем лекет басшысы. Алайда Үкі-
мет, әкімдер мен «Қазпошта» 
қор даланған мәселесін шешпесе, 
та ралу �рісі тарыла берсе, қазақ 
бас пас�зі жойылып, билікке оның 
тек тарихымен мақтану ға на 
қалмай ма?..

Елдос СЕНБАЙ

ҚҰРҒАН КІМ?

Мерзімді басылым сататын дүңгіршек алдында қарақұрым кезек тұратын 
заман тарих қойнауына кетті. Ол кезде жұртшылықтың интеллигент-
оқымысты бөлігі таңертең жұмысқа бара жатып жаппай газет алатын. 
Жүгіріп кеш жеткеніне басылым жетпей қалатын. Бүгінде дүңгіршектегі 
газет-журнал саудасы түбегейлі тоқырады. Смартфондағы жаңалықтар 
таспасы ауыстырған ол дәуірді ешкім сағынбайтындай. Шынында, озық 
елдерде дүңгіршектен газет алып оқу сән мен салт саналады. Қазақстан 
неге зайырлылық пен зиялылықтың бұл нышанынан айырылып қалды?

БАСПАСӨЗГЕ
ТОСПА

Цифрлық даму министрінің орын басары 
Асхат Оразбек мер зім ді баспасөздің 
таралымына жауапкершіліктен құтылуға 
қа зір ден дайын екендерін жеткізді. 
Бұл салаға мемлекет беретін де меу қаржы да 
үш еседен астамға құл дырап кетіпті. 

рыстырып, оған жазылу жол    да-
рын іздеуге ерінеді. Олар бәрін бір 
сервисте және бір шерту-кликпен 
жасай салғысы келеді.

ТАРИХЫ – ЖАРҚЫН, 
БОЛАШАҒЫ – БҰЛЫҢҒЫР

Қалай болғанда да, негізінен 
ауыл-аймаққа бағдарланған «Қаз-
пошта» үшін қазақтілділер – үл-
кен нарық саналады. «Қазпошта» 
АҚ басқарма т�райымы ;сел 
Жа насова пошташылардың га-
зет-журналға жазылуға үгіт тей-
тінін жеткізді, �йткені олардың 
жа лақысы жеткізілім к�леміне 
тәуел ді болады. Десек те, пош та-
шы лар �здерімен келісімі бар 
ре дакциялардың мүддесін ғана 
іл герілететіні мәлім.  

– Кейде: «Қазпошта» газет-
жур налдарды жеткізуді тоқта та ды, 
бұл қызмет жойылады екен деп 
айтылады. Бірақ бұл істе «Қаз-
пош та» – ауыл мен қаланы жал-
ғас  тыратын к�пір. Сондықтан 
бұл байланысты үзбейміз! Негізі, 
туындаған проблема тарифпен 
бай ланысты. Мысалы, әрбір га-
зетті жеткізу үшін т�ленетін құн 
не бәрі 17 теңге. 17 теңгеге авто-
бус қа билет те ала алмайсыз ғой. 
Содан қаражаттың тапшылығы 
туындады. Мемлекет тарапынан 
суб сидия лайықты к�лемде б�-
лін се, газет-журналдардың тара-
ты лымы жақсарар еді. Тарифтер 
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МӘСЕЛЕ

Облыстық Экономика және бюд жеттік 
жоспарлау басқар ма сы ның басшысы 
облыс бюдже ті нің бекітілгенін күтпей, 
көп жо баны аяқтауға жергілікті 
бюд жет тен қаржы қарастыруға 
ша қыр ды. 

Облыстық Экономика және 
бюд жеттік жоспарлау бас қар ма-
с ының мәліметінше, жылдық 
жос парға сәйкес Ақмола облы-
сы на қарасты аудандар мен қа-
ла лар �з кірістерін асыра орын-
дап, кіріс деңгейі 5,9 миллиард 
тең геден асып жығылған. Мұ-
ның ішінде аудандар мен қала-
лар дың бюджеті 5 миллиард 
тең геге жеткен. Дегенмен облыс 
ау мағындағы аудандардың ба-
сым б�лігі жергілікті бюджет 
қор жынынан б�лінген қара жат-
ты толықтай игере алмаған бо-
лып шықты. Түйткілді мәселе 
об лыс әкімінің т�рағалығымен 
�т кен жиын барысында тағы бір 
мәрте к�терілді.

'ткен жыл басында 96 бір-
дей іргелі жобаны аяқтауға об-
лыс бюджетінен 47 миллиард 
тең ге толықтай б�лінген. Алайда 
жал пы сомасы 36,3 миллиард 
тең генің 66 жобасын аяқтауға 
қа ра жат тапшы болып қалған. 
Мә селен, 2023 жылы 14,5 мил-
лиард теңге қажет болғанда 1,6 
мил лиард теңге сомасына 30 
жо ба басталған. Басталған 178 
жо баны аяқтауға 67 миллиард 
тең ге қажет болып шықты. 'йт-
ке ні тек соңғы үш жыл ішінде 
ға на 173 жобаға 77 миллиард 
тең    геге түзету жасалып, оның 
40-ы қаржыландырылған. 

Облыстық Экономика және 
бюд жеттік жоспарлау басқар ма-
с ы  н ы ң  б а с ш ы с ы  А л м а г ү л 
Шүгір ма қова  облыс бюдже ті нің 
бекітілгенін күтпей, к�п жо баны 
аяқтауға жергілікті бюд жет тен 
қаржы қарастыруға ша қыр ды. 

– Мүмкіндігінше жұмыстар-
ды аяқтауға облыстық бюджеттің 
нақ тылануын күтпей, �з бюд-
жет теріңізден қаражат іздеңіз-

дер. Сонымен бірге �ткен жыл-
дың қорытынды нәтижелері 
бойын ша облыстың мемлекеттік 
кі рістеріне түсімді ұлғайту 
бойын ша шаралар жоспарын 
жү зеге асыру �ңір бюджетін қо-
сы м ша 8 миллиард теңге түсім-
мен қамтамасыз етті. Оның 
ішін де еңбекті т�леу қорынан 4 
мил лиард теңге, яғни қақ жар-
ты сы болды. Дегенмен іс жүзінде 
бі лім беру және денсаулық сақ-
тау саласына б�лінген қомақты 

қа ражат игерілмей қалған, – 
дей ді Алмагүл Шүгірмақова. 

Басқарма басшысының де-
ре гінше, әсіресе, облыс аума-
ғын  да әлеуметтік сала – білім 
беру жә не денсаулық сақтау 
ны сан дары на күрделі ж�ндеу 
жүр гізуге б� лінген қаражат іс 
жүзінде иге   рілмей қалған. 

– :леуметтік сала нысан да-
ры ның күрделі ж�ндеу жұмыс-
та   рында �рескел жағдайлар 

Ақмола облысында жергілікті бюджет кірістері 
жылдық жоспардан асып түскеніне қарамастан, 
бөлінген қаражаттың едәуір бөлігі игерілмей 
қалған. Әсіресе, білім беру мен денсаулық сақтау 
салаларындағы күрделі жөндеу жұмыстары 
мерзімінен кешіктіріліп, кейбір жобалар мүлде 
орындалмаған. Бұл жағдай оқу процесі мен 
медициналық қызмет сапасына кері әсерін 
тигізіп отыр. Облыс басшылығы қаржының 
тиімді жұмсалуын қатаң бақылауға алу қажеттігін 
ескертіп, жауапты органдарды жедел шаралар 
қабылдауға шақырды.

Абзал 
АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

бол ғанына ерекше тоқталғым 
ке леді. Күрделі ж�ндеу к�леміне 
құ рылыс-монтаж жұмыстары 
кіре ді. Тиісінше, ол облыс да-
муы ның негізгі к�рсеткіштеріне 
тікелей әсер етеді. Мәселен, 
был  тыр бі лім беру нысандарына 
күр делі ж�ндеу жұмыстарын 
�ткізу үшін 67 жобаға 7,3 мил-
лиард теңге қа   ражат б�лінген. 
Бір ақ іс жү зін де 60 жоба бойын-
ша ғана жұ мыстар аяқталды. 
Оны мен қо са, оқу жылының 
бас талуы на тек 40 жоба бойын-
ша ғана ж�н деу жұмыстары 
дер ке зінде аяқ тал ды, – дейді 
Алма гүл Шүгір ма қова. 

Яғни, іс жүзінде қалған 20 
жо ба бойынша білім беру ны-
сан дарын ж�ндеу жұмыстары 
мер зімдері бұзыла отырып аяқ-

жә не Сілеті ауылдарында, Це-
ли ног рад ауданына қарасты 
Ақ мол және Қабанбай ауыл да-
рында, Бұланды ауданындағы 
Ни кольское селосындағы мек-
тептер мен Қорғалжын ауданына 
қарасты Қорғалжын ауы лын да-
ғы балабақша балаларының 
жай лы білім алуына қолайлы 
жағ дай туғыза алмауға әкеліп 
соқ қан. Салдарынан аталған 
жо баларды биыл аяқтау үшін 
�ңір бюджетінен тағы да 1,4 
трил лион теңге қосымша қара-
жат іздеуге мәжбүрлік туын да-
ған. 

Түйткілді жағдай аймақтың 
ден саулық сақтау саласын да 
бы лыққа белшесінен батырған. 
Мә селен, былтыр �ңірде 17 ден-
саулық сақтау нысанын күрделі 

ЌАП
ЖАТПАСЫН

ТҮБІНДЕТҮБІНДЕ

тал ған. Атап айтқанда, Ақк�л, 
Ат басар, Біржан сал, Ереймен-
тау, Жақсы, Астрахан, Бурабай, 
Егін дік�л, Жарқайың, Сан дық-
тау, Целиноград, Шортанды 
ау дандары мен Степногорск 
қа лаларындағы білім беру ны-
сан дарында жұмыстардың уа-
қы тында аяқталмауы мектеп 
оқу шыларының оқу процесіне 
елеу лі кедергісін тигізген. 

Сорақысы сол білім беру ны-
сан дарына ж�ндеу жүргізуге тиіс 
7 жоба бойынша жұ мыс мүлде 
орындалмаған болып шықты. 
Салдарынан 1 мил лиард 348 
мил лион тең ге ден астам қара-
жатты Ерейментау, Це линоград, 
Бұланды және Қор ғалжын ау-
дан дары бюд жет ке кері қай-
тарылған. 

Мамандар нысандарға жұ-
мыс тардың жүргізілмеуінің бір-
неше себебін атады. Атап айт-
қан да, конкурс рәсімдерінің 
кеш �ткізілуі, жұмыс кестесінен 
қалып қою, мердігердің ке лі сім-
шарт міндеттемелерін орын да-
мауы бағдарламалар әкімшісі, 
Білім басқармасы мен жергілікті 
жер лердегі әкімдердің тара пы-
нан іске тиянақты бақылаудың 
болмағанын айғақтайды. Ал ең 
бас ты �кініштісі сол – бұл Ерей-
мен тау ауданындағы Ақмырза 

ж�н деуден �ткізуге 2 миллиард 
тең ге қаржы б�лін гені мен, оның 
тек оны бойынша жұмыстар 
толықтай аяқталған. Атбасар, 
Степногорск, Ақк�л, Ар    шалы, 
Қорғалжын және Шор  танды 
аудандық ауруха на лары бойын-
ша ж�ндеу жұ мыс тары келесі 
жылға к�шірілген. Ал К�кшетау 
қа ласы к�пбейінді ауруханасын 
күрделі ж�ндеуден �т кізу жұ-
мыс тары толықтай орын далма-
ған болып шықты. 

Жұмысты аяқтауға 5 ай мер-
зім ді уақыт беріліп, 190 миллион 
тең ге б�лінген. Оның ішінде 134 
мил лион теңгеден астамы бюд-
жет ке кері қайтарылған болып 
шық  ты. Мердігер ұйымның к е-
лі сімшарт міндеттемелерін 
орын дамауына байланысты қа-
ра жат кері қайтарылған. Қазан 
айын дағы жұмыс кестесінен 
жұ мыс к�лемінің 17 пайызы ға-
на орындалғандықтан, қара жат 
бюджетке қайтарылған. Қ а зір 
аталған мәселе бойынша сот 
болып жатқандықтан, бұл �з ке-
зегінде ж�ндеу жұмыс тары ның 
биыл да жүргізуге мүмкіндік 
бер  мейтінінен хабардар етеді. 
Бұл жерде де облыстық Ден сау-
лық сақтау басқармасы тарапы-
нан бақылаудың нашарлығы 
байқалады. 

Облыс әкімі биыл қарас ты-
рыл ған бес денсаулық сақтау 
ұйы мы нысанын ж�ндеуге б�-
лін ген 1,9 миллиард теңгенің, 
сон дай-ақ 32 білім беру нысан-
да рын ж�ндеуге б�лінген 7,1 
мил лиард теңгенің де бақы лау-
дың жоқтығынан ақшаның жел-
ге ұшуы қайталанбауы қажетт і-
гін қатаң ескертіп, аудан және 
қа ла әкімдері мен облыстық 
бас қарма басшыларына, тіпті 
күн сайын бақылауға алуды қа-
дап тапсырды. 

P.S.
Қалай бақылауға алса да, 

аталған қос саланың �зінде 
бұдан �зге де қордаланған 

мәселелер әлі де жетіп 
артылады. Бұл халыққа ең 

басты қажет салалар 
болғандықтан, түйткілді 

мәселеге құзырлы органдар 
мен жергілікті атқарушы 
биліктің сылбыр әрекетті 

қойып, тиісті жұмыстарды 
бақылауға алып, 

жауапкершілік жүгін сезінуі 
қажет деп санаймыз...

ҚАРАЖАТ
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– Қайрат мырза, соңғы 
жыл дары ұлттық құрамаға ай-
ты лар сын к�п. Жалпы, қазақ  
бок сының қазіргі жағдайы тура-
лы не айтасыз?

– Қазір Қазақстан боксы 
жыл сайын қарқынды дамып 
ке    леді. Боксшыларымыз түрлі 
ха лықаралық жарыста жоғары 
нә тижелер к�рсетіп, ел намы-
сын абыроймен қорғап жүр. 
Егер бес балдық жүйемен баға-
лай тын болсақ, құраманың бү-
гін гі деңгейіне т�рт балды бе рер 
едім.

Ұлттық құрамамыздың 
әлем   дік деңгейдегі к�рсет кіш-
тері жаман емес, керісінше, 
үз  дік тер қатарындамыз. Соңғы 
�т кен әлем чемпионатында 
біз дің боксшылар 4 алтын ме-
даль еншіледі, ал Азия чемпио-
на   тында 5 алтынға қол жет кіз-
дік. Бұл – �те жоғары нәтиже. 
Со нымен қатар жуырда �ткен 
Қа зақстан чемпионаты да үл-
кен қызығушылық тудырды. 
Бұл додаға 238 боксшы қаты-
сып, жоғары деңгейде �нер 
к�р  сетті. Біздің ішкі чемпио  на-
тымыздың деңгейі �те жоғары, 
себебі бәсекелестік күшті. 
Ұлт    тық құрама сапында жүр-
ген бірнеше мықты боксшы-
мыз дың жүлделі үштікке кіре 
ал май қалуы – соның айқын 
дә лелі.

Соңғы жылдары жаңа есім-
дер к�птеп шығып жатыр. Біз 
жас таланттардың дамуына 
ерек ше к�ңіл б�ліп отырмыз. 
Олардың біразы қазір Испа-
ния да оқу-жаттығу жиында-
рын �ткізіп жатыр, ал келесі 
топ ты Сербияға жіберуді жос-
пар лап отырмыз. Бұл – бола-
шақ чемпиондарды тәрбиелеу 
жолындағы маңызды қадам.

Жалпы, Қазақстан боксы 
қар қынды дамып келеді, бұл 
үр діс алдағы жылдары да жал-
ға сады деп сенеміз.

– Бірнеше ай бұрын Азия 
чем пионаты �тті. Нәтижеге 
к�ңіліңіз тол  ды ма?  

– Егер �ткен жылдармен 
са  лыс  тыратын болсақ, Қазақ-
стан құ рамасының нәтижелері 
бір ша ма �згергенін байқаймыз. 
2017 жы лы Ташкентте �ткен 
Азия чем пионатында біз тек 
1 ал тын ал сақ, 2019 жылы Тай-
ландта бұл к�р сеткіш 2 алтынға 
жетті. Ал 2021 жылы, �кінішке 
қарай, ал тын сыз қалдық. 2022 
жылы Йор да нияда �ткен чем-
пионатта бокс шыларымыз 3 
ал тын жеңіп алды.

Былтырғы нәтиже осы ди-
на  ми каның жалғасы болды. 
Біз жі гіттердің қарқынын, алға 
ұм ты лысын байқап отырмыз. 

Азия чемпионатына алдын ала 
болжам жа сап, 7 алтын медаль 
алу ды мақ сат еткен едік. ;кі ніш-
ке қа рай, кейбір факторлар бұл 
жос па ры мызға әсер етті. Соның 
бірі – т� ре шілердің жіберген қа-
теліктері. Мысалы, 80 келі сал-
мақ дәре же сін де біздің боксшы-
мыз дың ай қын басымдықпен 
жең гені к� рер менге де, сарап-
шы ларға да анық болды. Алайда 
әділетсіз ше шімнің салдарынан 
алтын ме даль бізге бұйырмады. 
Кейін жа рыс аяқталған соң 
дұрыс т�ре лік етпеген судья лар-
дың жұмыс тан шеттетілгені ту-
ра лы ақпарат тарады.

Дегенмен, жалпы алғанда, 
біз дің спортшылар жоғары дең-
гей де �нер к�рсетті. Олар �здері-
нен күтілген нәтижені ақтады 
деп айтуға болады. Бұл – Қа зақ-
стан боксының алға қарай дамып 
келе жатқанының белгісі.

– Осы жарыста жаңа есімдерді 
к�зіміз шалды. Бұл олардың ұзақ 
жыл ғы еңбегінің нәтижесі деп бі ле-
міз бе? Жалпы, спортшының ринг-
те жарқырауы неге байла ныс ты?

– @рине, ең бастысы – еңбек. 
Бұл чемпионатта құраманың не-
гізгі боксшылары бар күш-жі ге-
рін салып, соңына дейін шай қас-
ты. Дегенмен ерекше атап �тетін 
спортшылар да бар.

Кәсіпқой бокста �здерін сы-
нап к�рген Абылайхан Жүсіпов 
пен Ризат Нұрдәулетов ұлттық 
құ рамаға қайта оралып, Азия 
чем пионатында бақтарын сына-
 ды. Олар тамаша �нер к�рсетіп, 
алтыннан алқа тақты. Бұл – 
олар дың тәжірибесі мен шебер-
лігі нің әлі де жоғары деңгейде 
еке нін к�рсетеді.

Сонымен қатар Сабырхан 
Мах мұд �ткен Азия чем пио на-
тын да күміс жүлдегер атанған 
бо  латын. Бұл жолы ол �зінің есе-
сін қайтарып, алтын медаль 
жеңіп алды. Жарыс барысында ол 
�зінің шеберлігі мен жігерін дә-
лелдеп, лайықты жеңіске жет ті.

Тағы бір ерекше к�зге түскен 
бок сшы – Толғанбай Сағындық. 
Ол �зінің бабында екенін к�р се-
тіп, чемпион атанды.

Ал Айбек Оралбай үшін бұл 
Азия чемпионатындағы кезекті 
жетістік болды. Бұған дейін екі 
мәр те Азия чемпионы атанған 
Ай бек бұл жолы салмақ дәре же-
сін �згертіп, ;збекстанның бі-
рін ші н�мірлі боксшысын айқын 
басымдықпен жеңіп, �з мықты-
лы ғын тағы бір мәрте дәлелдеді.

– Алдағы жарыстарда құрама-
да �згерістер болуы мүмкін бе?

– ;згерістер болуы әбден мүм-
кін. Қазір біздің 3-4 н�мірлі бок с-
шыларымыз Испания, Бол га рия, 
Сербиядағы оқу-жаттығу жиын-

дарына қатысып жатыр. Мұн дай 
жиындар мен халық ара лық 
жарыстар – боксшылар үшін �зін 
дәлелдейтін басты алаң.

Құраманың негізгі қағида-
сы – әділеттілік пен бәсекелестік. 
Кім �зін дайындық барысында, 
спаррингтерде, ресми жарыс тар-
да жоғары деңгейде к�рсетсе, сол 
құрама сапында қалады. Бы лай-
ша айтқанда, бәрі спортшылар-
дың �з қолында.

Жаттығу процесінде, халық-
аралық турнирлерде �зін жақсы 
қырынан к�рсеткен боксшылар 
алдағы ірі жарыстарда Қазақстан 
құрамасының намысын қорғай-
тын болады. Сондықтан әрбір 
спорт шы үшін босаңсуға бол-

біз үшін үлкен �кініш. Бірақ бұл 
жағдай бізді мойытуы тиіс емес.

Себептеріне келер болсақ, 
бір неше факторды атап �туге 
бо лады. Біріншіден, бәсекелестік 
кү шейіп келеді, басқа елдердің 
бок сшылары да �те жоғары дең-
гейге к�терілді. Екіншіден, т�ре-
ші лік мәселесі де �з әсерін ти гіз-
ді.  Кей жағдайларда біздің 
бок сшылар лайықты жеңіске 
же те алмады. Үшіншіден, кей 
сал мақ дәрежелерінде буын ал-
масу процесі жүріп жатыр, яғни 

Ең бастысы – сенім мен жүйе-
лі дайындық. Бізде әлемдік дең-
гейдегі тәжірибелі боксшылар 
бар, олардың Олимпиадада ел 
үмі тін ақтауға дайын екенін біле-
міз. Сондықтан Лос-Анджелесте 
Қа зақстан боксы алтын дәстүрін 
қай та жалғастырады деп сене-
мін. 

– Қазір к�птінің  сынына ұшы-
рап жатқан боксшылар да жоқ 
емес. Сәкен Бейбосынов, Аслан 
Шым бергенов, Қамшыбек Қоңқа-
баев сияқты дарынды бокшы-
лары  мыздың болашағы туралы не 
айтасыз? Жақында ғана Қамшы-
бек �з мансабын аяқтады. Бұған 
не түрткі болды?

– Қамшыбек Қоңқабаев – 
Қа зақстан боксы үшін еңбегі 
сің ген спортшы. Ол Олимпиада, 
@лем чемпионаты, Азия бірінші-
лі гі сынды жарыстарда ел намы-

Қазақ боксы туралы пікір сан алуан. Қазақ 
бок сының бүгінгі деңгейіне көңілі толмайтындар 
қатары артқан. «Соңғы он жылдықта ұлттық құра-
ма биік тұғырдан көріне алмай жүр» деген ой 
қалыптасып келеді. Әсіресе, соңғы Парижде өт кен 
Олимпиададан кейін бұл пікірдің растығына көз 
жеткендей. Алайда бұл олқылықты түзетуге қау-
қарымыз жете ме? Бұған ұлттық құраманың бас 
бапкері не дейді? Біздің Қайрат Сәтжановқа қой ған 
сауалымыз да осы болды. 

Қайрат С+ТЖАНОВ,
Ерлер ұлттық құрамасының бас бапкері:

БІЗДІҢ МАҚСАТ – 
СПОРТШЫЛАРДЫ

сын абыроймен қорғап, жүлдегер 
атанған. Бокстағы жолы  үлкен 
құр метке лайық. Қамшыбек бел-
гілі бір себептермен спорттық 
ман сабын аяқтады, бірақ оның 
бо лашақ жоспарлары жайында 
нақты білмеймін.

Аслан Шымбергенов – қазір 
де малыста. Жақында �ткен Қа-
зақ стан чемпионатына қатыса 
ал мады, сондықтан ұлттық құра-
ма сапында жоқ. Дегенмен �зі 
ішкі жарыстарға қатысуға дайын 
екенін айтып, қызу дайындық 
жүргізіп жатыр. Егер �зін жақсы 
к�рсетсе, қайта оралуы мүмкін.

Сәкен Бибосынов – әлемдік 
дең гейдегі мықты боксшы лар-
дың бірі. Азия чемпионатында 
аяғынан жарақат алып, оған ота 
жа салды. Ота сәтті �тті, қазір 
оңал тудан �тіп жатыр. Оның 
спорт қа қайта оралуына уақыт 
керек. Бірақ Сәкендей дарынды 
бок сшылар саусақпен санарлық, 
ол әлемнің үздік үш боксшысы-
ның қатарына кіреді. Сондықтан 
жарақаттан толық айыққан соң 
ұлттық құрамаға қайта қосылады 
деп сенеміз.

Халық кейде спортшыларға 
сын айтып жатады, бірақ біз 
олар дың қандай жолдан �тетінін 
білуі міз керек. Бұл жігіттер талай 
жеңіс ке жеткен, олар әлі де �зде-
рін дәлелдей алады.

–Елімізде спортшылары мыз-
дың дайындалуына қажетті жат-
тығу залдары мен базалар жеткі-
лікті ме?

– Қазақстанда спортшыларға 
ар налған жалпы спорт залдары 
бар, бірақ нақты боксқа арналған 
за манауи базалар �те аз. Егер 
к�рші ;збекстанмен салыстыра-
тын болсақ, оларда әр облыста 
ке мінде бір бокс кешені бар. Со-
нымен қатар бірнеше бокс акаде-
ми ясы жұмыс істейді. Бұл жағдай 
бізді ойландыруы керек.

май ды – олар әрдайым �здерін 
дә лелдеп отыруға тиіс.

– Олимпиадалық ойындардағы 
бокстан алтын алу дәстүрін бұзып 
ал ған секілдіміз. Соның себеп-сал-
дарын айта аласыз ба? Бізде қа-
лып тасқан бокс мектебі бар еді. Ол 
неге бұзылды? Алдағы  Лос-Ан же-
лестен үміттене аламыз ба?

– ;кінішке қарай, екі Олим-
пиада қатарынан бокстан алтын 
медаль ала алмадық. Бұл, әрине, 

тә жірибелі боксшылардың ор-
нын жаңа толқын алмастыруда.

Дегенмен қазіргі құрамамыз 
бұл жағдайдан сабақ алды. Лос-
Анджелес Олимпиадасында біз 
тек бір ғана емес, бірнеше алтын 
медаль алуға толық мүмкіндігіміз 
бар. Қазір құрамамыздағы жігіт-
тер тыңғылықты дайындалып 
жа тыр, әр салмақтағы бокс шы-
ла рымыз �здерін к�рсетіп, аян-
бай тер т�гуде.

Соңғы жылдары жаңа есім дер көптеп шығып 
жатыр. Біз жас таланттардың дамуына ерек-
ше көңіл бөліп отырмыз. Олардың біразы 
қазір Испа ния да оқу-жаттығу жиында рын 
өткізіп жатыр, ал келесі топ ты Сербияға 
жіберуді жос пар лап отырмыз.
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Біз бұл жағынан артта қалып 
ба рамыз, бірақ алдағы уақытта 
жағ дайды жақсарту жоспарда бар. 
Қазақстанда боксқа арнал ған 
арнайы спорт кешенін салу қа-
растырылып жатыр. Бұл ор та лық-
та барлық жас аралығындағы 
бок с шылар жаттыға алады, ме ди-
циналық қызмет к�рсету ор та лы-
ғы болады, жататын орын, тамақ-
тану аймағы қарастыры ла ды, 
за манауи құралдармен жаб дық-
тал ған залдар ашылады. Егер 
осындай арнайы базалар іске қо-
сылса, қазақстандық бокс шы лар-
дың дайындық деңгейі жаңа дең-
гейге к�теріледі. Бұл тек ұлт тық 
құраманың емес, жас буын ның да 
дамуына зор ықпалын ти гі зер еді.

– Соңғы әлем чемпионатында 
еліміз 4 алтынды қоржынға салған 
еді. Келесі турнирде бұл к�рсет-
кіш ті жақсарта аламыз ба?

қазақстандық боксшылар әрқа-
шан мықтылығын дәлелдеп ке-
ле ді. Біз үздіктер қатарында бо-
лу ға тырысамыз және жаңа 
жүйе ге тез бейімделіп, жоғары 
нә тиже к�рсетуге барымызды 
са ла мыз. 

– Алда қандай маңызды жа-
рыс тар күтіп тұр?

– Ұлттық құраманы алдағы 
уа қытта бірнеше ірі халықаралық 
турнир, оқу-жаттығу жиыны кү-
тіп тұр. Болгарияның София 
қа ла сында біріккен оқу-жаттығу 
жиыны 10-23 ақпан аралығында 
�теді. Таңертең әр команда б�лек 
дайындалса, ал кешкі уақытта 
бір лескен жаттығу жиынын �ткі-
земіз.

Дайындыққа Бразилия, Бол-
гария, Ирландия, Италия құра-
ма сының боксшылары қатысып 
жа тыр. Соның ішінде әлем чем-

Boxing тұжырымы бойынша 
4лем кубогы Бразилияда ұйым-
дас тырылады. Бұдан б�лек, IBE 
ұйы мының Азия және әлем чем-
пио наттары жоспарланған. Егер 
бас шылық рұқсат берсе, бұл жа-
рыс тарға да қатысуға дайынбыз.

Бұл жарыстар боксшы лары-
мыз ға үлкен тәжірибе жинауға 
мүм кіндік береді. 4рбір турнирге 
тың ғылықты дайындық жүр гізі-
ліп, құрама сапындағы спорт шы-
лардың физикалық және так ти-
калық мүмкіндіктері же тіл діріледі. 
Қазір ұлттық құрама бірнеше 
оқу-жаттығу жиынынан �туде. 
Боксшылар Испания, Болгария, 
Сербия секілді елдерде ше бер-
лік терін шыңдап жатыр. Осын-
дай дайындықтың арқасында 
алдағы жарыстарда жоғары нә-
ти же к�рсетуге, тіпті Олимпиада-
да алтын медаль иеленуге мүм-
кін дік бар.

4лемдік аренада бәсекелестік 
күшейіп келе жатқандықтан, әр-
бір спортшы �з орнын дәлелдеуі 
тиіс. Сондықтан әр жарысқа үл-

«АҚЫЛДЫ ҮЙ»  
АПАТТЫҢ АЛДЫН АЛАДЫ
Қылышын сүйретіп қыс келген бойда тұрғын үйлер 

мен сауда орталықтарындағы өрт апаттары туралы 
ақпаратты жиі құлағымыз шалады. Қызыл жалынның 
өршуіне көбіне газ бен электр жабдықтары, жылыту 
құралдары себеп болады. Бүгінде бұл мәселені шешуге 
негізделген қауіпсіздік іс-шаралары мен жобалар бар. 
Солардың бірі – алматылық студенттер Arduino техноло-
гиясымен әзірлеген «Ақылды үй» инновациялық жобасы. 
Аталған жоба тұрғын үй жайлылығы мен қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге бағытталған.

РУХЫ МЫҚТЫ
ҚАЛЫПТАСТЫРУ

кен жауапкершілікпен қарап, 
Қа зақстан боксының даңқын 
арт тыру үшін барымызды сала-
мыз.

– Сіздің бапкерлік фило со-
фияңыз қандай? Жаттығу кезін де 
қандай басты қағидаларды ұста-
на сыз?

– Менің бапкерлік фило со-
фиям тәртіп пен еңбекке не гіз-
делген. Бауыржан Момы ш ұлы -
ның «Тәртіпке бағынған құл 
бол майды, тәртіпсіз ел бол май ды» 
деген с�зін ұстана мын. Бок с шы-
ларымның алды мен тәртіпке 
үйренуі – мен үшін ең маңызды 
қағидалар дың бірі.

Біздің жаттығу таңғы 8-де 
бас талады. Ешбір жаттығу Қа-
зақ станның 4нұранынсыз �т кен 
емес. Бұл – боксшы ла ры    мыздың 
ру хын к�теріп, олар кім үшін, 
қан дай мақсатта ринг ке шы ға ты-
нын еске салу дың бір тәсілі. 
Жат    тығуға 10 се кунд қа кешіккен 
спортшы жаза ре тінде серіппе 
жасайды. Ал ке шігулер қайталана 
берсе, ол спорт шы оқу-жаттығу 
жиыны нан шеттетіледі.

Тәртіппен қатар еңбектің де 
ор  ны ерекше. Біз үшін басты қа-
ғидалардың бірі – «Қажыма, 
қай мықпа, тайсалма, қайту жоқ 
елім нің салтында!» деген ұран. 
Бұл с�здер әрбір шәкіртімнің 
жү ре гінде сақталып, олардың 
ринг те де, �мірде де табандылық 
танытуына к�мектеседі.

Біздің мақсат – тек чем пион-
дарды тәрбиелеу  емес, ел на мы-
сын қорғай алатын қайсар, рухы 
мық ты спортшыларды қалыптас-
тыру. Сол үшін әрбір боксшымыз 
бар күш-жігерін салып, алдағы 
биік белестерді бағындыруға 
дайындалып жатыр.

– &ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
&сет ҚАЛИ

– Жақында Қазақстан бокс 
құ рамасы World Boxing ұйымы-
ның толыққанды мүшесі атанды. 
Бұл ұйым енді қыркүйек айында 
жаңа форматтағы халықаралық 
турнир ұйымдастырады. Бұл жа-
рыстың басты ерекшелігі – сал-
мақ дәрежелерінің �згеруі. Бұ-
рын біз 13 салмақ дәрежесінде 
�нер к�рсетсек, енді тек 10 сал-
мақ та жұдырықтасамыз. Осыған 
бай ланысты алдыңғыдай 4 алтын 
алу қиындауы мүмкін. Дегенмен 

пиондары, Олимпиада жүл де гер-
лері, Еуропа чемпион дары �зара 
тәжірибе алмасуда. Оқу-жаттығу 
жиыны �те жоғары деңгейде �тіп 
жа тыр. Жарыс 24 ақпанда баста-
лады, ал финалдық бәсекелер 2 
наурызда �теді.

Қыркүйек айында Англия-
ның Ливерпуль қаласында 4лем 
чем пионаты, ал қазан айының 
1-10-ы аралығында Бахрейнде 
Азия чемпионаты �теді. Соны-
мен қатар жақын арада World 

Ең бастысы – сенім мен жүйе лі дайындық. 
Бізде әлемдік дең гейдегі тәжірибелі 
боксшылар бар, олардың Олимпиадада 
ел үмі тін ақтауға дайын екенін біле міз. 
Сондықтан Лос-Анджелесте Қа зақстан 
боксы алтын дәстүрін қай та жалғастырады 
деп сене мін.

Жоба авторларының бірі 
Ал маты құрылыс-техникалық 
кол леджінің 2-курс студенті 
Ғаб бас Баязитов қазір «Жиһаз 
�н дірісі» мамандығы бойынша 
білім алады. Ғаббастың с�зін-
ше, автоматтандыру жүйесінде 
шамның жанып-с�нуін рет тей-
тін интеллектуалды жарық 
сен   сорлары қарастырылған. 
Сон дай-ақ мұнда газ және тү-
тін, температураны �лшейтін 
жә не ылғалдық сенсорлары, 
PIR-датчиктері бар. Газ және 
тү тін сенсорлары ықтимал т�-
тен ше жағдайларды алдын алу-
ға к�мектессе, температура ны 
�лшейтін және ылғалдық сен-
сорлары жайлы микрок ли мат-
ты қамтамасыз етуге, жел де ту 
мен жылыту жүйесінің жұ    мы-
сын автоматты түрде рет теуге 
ықпал етеді. 

– Инновациялық жобаны 
жа сау идеясы тұрмыстағы 
қауіп сіздік пен жайлылықты 
арт тыру қажеттілігінен туын-
дады. Жобамыздың басты мақ-
саты – тұрғын үйдегі про цес-
тер ді автоматтандыру және 
ре сурстарды үнемдеу. Онымен 
қоса, жоба қауіпсіздік, энер-
гияны үнемдеу, қашықтан бас-
қа ру және апаттық жағдай лар ды 
бақылау сынды �зекті мін    дет-
тер ді шешуге арналған. Біз про-
цесс барысында қозғалыс, 
ыл ғал дылық, реле, контроллер, 
жа рық және температура дат-
чик  терін қолдандық. Жүйе 
жа  рықты басқарады, микро-
к лиматты бақылайды, хабар ла-
малар жібереді, құрылғыларды 
қа шықтан басқаруға мүмкіндік 
береді және бейнемониторинг 
жүргізеді, – деді Ғаббас Фар-
хад ұлы.

Жоба авторлары «Ақылды 
үйді» әзірлеу барысында бағ-

дар ламау тілінің Морзе әліп пе-
сін пайдаланған. «Ақылды үй-
дің» барлық функциясын Wi-Fi 
мен Bluetooth арқылы смарт-
фон нан қашықтан басқаруға 
мүм кіндік бар. Дәлірек айтсақ, 
тұр ғын үйге қауіп т�нген жағ-
дайда жүйе хабарлама жіберсе, 
зуммерлер мен LCD-дисп лей-
лер қауіп туралы ескертеді. 
«Ақыл  ды үйді» басқаруға ар-
нал ған қосымшаны Play Market 
немесе App Store қосымшасы-
нан жүктеп алуға болады. Ғаб-
бас алдағы уақытта жобаға 
жа    санды интеллект техно ло-
гия ларын енгізу жоспарда бар 
еке нін айтты. Тағы бір атап 
�те тін маңызды жайт, егер ке-
ле шекте инвесторлардан қол-
дау болса, авторлар инно ва-
ция лық жобаны әрі қарай 
да мы тып, нарыққа шығаруға 
дайын екенін жеткізді. 

– Иә, жүйе интернетке қо-
сылады және мобильді қосым-
ша мен дауыстық к�мекшілер 
ар қылы басқаруға болады. Құ-
рамдас б�ліктерді интег ра циялау 
және кодты оңтай лан дыру ке-
зінде қиындықтар кез десті. Біз 
алдағы уақытта пай   даланушы-
лардың әдеттеріне бейімделу 
үшін жасанды интеллект енгі-
зу ді, ақылды қалалармен ин-
тег рацияны және автономды 
ре жимді пайдалануды жос пар-
лап отырмыз. Инвесторлардың 
қолдауымен жобаны жүзеге 
асыруға және оның мүмкін дік-
терінің ауқымын кеңейтуге 
дайын быз, – деді жоба авторы 
Ғ. Баязитов.

Жоба тұрғын үйлердегі 
қауіп сіздік мәселесін шешуге, 
жай лы орта құруға жол ашады. 
Одан �зге, инновациялық жоба 
�зек ті тақырыптарды шешуге 
ық пал етіп қана қоймай, сту-
дент тердің заманауи техно ло-
гиялармен жұмыс істеуге қы-
зы ғушылығын арттырып, IT 
са ласында тәжірибесін жетіл-
діруге мүмкіндік береді. 

Алтынай 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы
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ҚҰПИЯЕрбақыт 
ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы 

Ол уақытта әскери қалашық-
тар дың нақты қандай тапсырма-
мен айналысқаны жұртшылыққа 
бей мәлім болды. �йткені құпия 
ны сандардың сырты темір қор шау-
мен қоршалып, ұдайы күзет пен 
бақылауға алынды. Б"где адам ға 
кіруге қатаң тыйым салынды.

Бір ғана Арал аумағында бір-
не ше әскери базалар к"пке беймә-
лім тапсырмаларды жүзеге асы ру-
да белсенді жұмыс істеді. Соның 
сал дарынан, теңізді аймақтың 
ма мыражай табиғатын ластады. 
Экологиялық зардабын арттырды. 

Сол уақытта теңізі арнасынан 
асып, шалқыған бұл аймақта 
1 100-дің үстінде аралдар тобы 
ор  наласыпты. Соның ішінде теңіз 
айналасының "зінде 300-ден аса 
арал дар болған екен. Мұның ара-
сын да К"карал, Возрождение, 
Бар сакелмес сынды орындар ең 
ірі аралдар тобына жатқызылған. 
Міне, сол уақытта бұл жерлер әс-
кери қалашықтарды орна лас ты-
рып, аса құпия тапсырмаларды 
орын дауға таптырмас орын болып 
саналған. Тіпті, күні кешеге дейін 
бұл аралдар картаға да түсірілмей, 
сырт к"зден құпия сақталып кел ді. 

Бертін келе, тұрғылықты ха-
лық қа алдымен теңіз ортасында 
ор наласқан «Возрождение» әске-
ри базасының ақиқаты ақтарылды. 
Бұл жасырын мекенде 1980 жыл-
дар дың соңына дейін бірнеше 
құ пия кодты атаумен биологиялық 
қарудың жасырын сынағы жүр гі зіл-
ген екен. Оны «Арал-7», «Бар хан» 
жә не «Пниль-52» әскери ны сан да-
ры жүзеге асырғаны жайын да қауе-
сет желдей есті. 

Негізі, Арал аумағындағы бұл 
әс кери нысанның қуатты поли-
гон ға айналуы 1936 жылдан бастау 
ала ды. Нақтысы, сол жылы Арал 
"ңі рі Сталиннің бұйрығымен Қы-
зыл Армияның ғылыми-меди ци-
налық институтына пайдалануға 
беріледі. Сол кезден бастап про-
фес сор Иван Великанов бастаған 
ғы лыми құрам Аралға келіп, құ-
пия әскери қалашықтар бой тү зе-

ді. Теңіз айналасы арнайы ке ме-
лер мен, ұшақтармен қамтамасыз 
етіл ді. Ғылыми топ алдымен мик-
роорганизмдердің таралуын ба қы-
лайтын тәжірибелер жүр гізеді. 
Кейіннен 1952 жылдан бастап бұл 
орын «Арал-7» атауымен бакте-
рио  логиялық қару сынайтын по-
ли гон ретінде қайта қүрылады. 
Осы кезден бастап, қазақ даласы, 
Сыр аспаны сынақ алаңына айна-
лып шыға келді. Алайда бұл по ли-
гонның адам ағзасына, қоршаған 
ортаға қауіпті екені к"пшілікке 
жария болмады. 

Дерекке сәйкес, сол жылдары 
Арал аумағында 4 жабық әскери 
қа лашық белсенді жұмыс жү р гіз-
ген. Атап айтқанда, Аралдың оң-
түс тігінде «Бархан» биохимиялық 
по лигонымен байланысты «Арал-
5», солтүстік-батысында зымыран 
әскерімен қамтылған «Арал-6» 
(Чайка), сондай-ақ Возрождение 
ара лындағы «Қантүбек» деп ата-
ла тын «Арал-7» және авиациялық 
эскадрильямен жұмыс жасаған 
«Арал-8» (Березка) әскери қа ла-
шық тары құпия тапсырмаларды 
орын даумен айналысқан. Сол 
ке зеңде Арал "ңірінің әскери қа-
ла шыққа айналуымен жергілікті 
жұртшылық тылсым құбылыс тар-
ға жиі куә бола бастайды. Тіпті, "з 
жерінде емін-еркін жүру қиындап, 
әскерилердің қысымына ұшы ра-
ды. 

«Сол кезеңдегі к"ріністің бәрі 
бүгінде аңыз-әпсана болып к" рі-
не ді. Арал "ңіріндегі Сексеуіл 
кен тінде тұрған жездемнің осын-
дай құпия нысандарға қатысты бір 
оқиғасын құлағым шалғаны бар. 
Ол уақытта теңіз ұлтанынан ауыл 
халқы мал азығы және отындық 
мақсатында ш"п шауып тұрады. 
Бірде жездем бірнеше ауылда сы-
мен бірге мотоциклімен тау қол-

қа   лашықтың арнайы тыйым са-
лын ған аумағына "тіп кеткендерді 
қа мап тастайтын еді. Бала кезі міз-
де талай мәрте ұшақтар ұшып 
ке ліп, сол маңдағы таудың арасы-
на сіңіп, жоғалып кететініне куә 
бол дық. Нақты айтқанда, шың-
ның астына кіріп кетеді. Бірақ 
оның сыры бізге сол күйі беймәлім 
бо лып қалды», – дейді "ңірдің 
та ғы бір тумасы Аязби Умаров. 

сол аймақта жоғарыда ай тып "т-
кеніміздей, авиациялық эс кад-
рильямен байланысты «Арал-8», 
яғни «Березка» әскери қалашығы 
болғаны дәлелденіп отыр. 

Осы мақаланы дайындау ба-
ры сында сол уақытта аталмыш 
Мер генсай маңындағы әскери 
ба зада азаматтық борышын "теп, 
та лай құпияның сырына қанық 
бол ған "ңірдің байырғы тұрғыны, 
бүгінде Ақт"бе облысында тұра-
тын Болатбек есімді азаматты 
тауып, тілдесудің сәті түсті. Оның 
ай туынша, әскери қызметте жүр-
ген кезінде Капустин яр поли го-
ны нан ұшырылған баллистикалық 
зымырандардың талай мәрте атып 
түсірілгенін к"збен к"рген екен. 
Сол сияқты түрлі құпия тапсыр-
ма лардың орындалу сәтінің куәсі 
бо лыпты. 

«Арал "ңірінің тумасымын. 
Сол заманда "ңірдегі «Березка» 
ата латын нысанда әскери мін де-
тім ді "тедім. Сол арада ғарыш 
са ла сы бойынша техник болып, 
аза маттық борышымды атқардым. 
Бала кезімізден ұшақтардың тау 
ішіне кіріп кететіні жайында алып-
қашпа әңгіме жиі айтылып жүрді. 
Бірақ бұл шындыққа жа наспайды. 
Алайда Астрахань об лы сындағы 
Капустин яр полиго ны нан ұшып 
шыққан бал лис ти ка лық зымы ран-
дарды Арал теңізі үстінен атып 
түсірген сәттеріне талай куә бол-
дық. �зіміз сол уақытта пилотсыз 
ұшақтарды ұшырып тұрдық. Сол 
маңда бір кездері ангар болғаны 
рас. Бірақ «тау ашылып, жабы-
дады, ішінде ангар бар» деген с"з-
дер – бос дақпырт. �зімнің к"з бен 
к"рген ақиқатым – осы», – деп 
түсіндірді Болатбек К"зі баев. 

Жалпы қолда бар дерекке сәй-
кес, сол кезеңде Арал маңында 
бел сенді жұмыс жүргізген «Чайка» 
әс кери қалашығы стратегиялық 
зы мыран күштеріне тиесілі болды. 
Не гізгі әскери міндеттер осы Чай-
ка әскери нысанында атқарылған 
екен. Ал аэродром қызметкерлері, 
әс керилер «Арал-8», яғни «Бе рез-
ка» әскери қалашығында қоныс та-
ныпты. Біз тілге тиек етіп отыр ған 
Мергенсай елді мекені ау ма ғында 
орналасқан бұл әскери қала шық-
тың адам денсаулығы мен қор ша-
ған ортаға зардабы орасан болған. 
Қү пия нысан 40 жылдай жасырын 
түр де жұмыс жүргізіпті. Полигон-
да ең алғашқы жарылыс 1956 жы-
лы тіркелген екен. Содан бермен 
"ңір де ұзын саны 8 жарылыс орын 
ал ғаны туралы ақпарат айтылады. 
Бұл бізге белгілі болғаны ғана. Ал 
әлі күнге дейін сыры ашылмай, 
құ пия құжаттарда қатталып жат-
қан деректер қаншама?! 

Жергілікті жұртшылық адам-
зат тағдырына аса қауіпті «Воз-
рож     дение» аралымен қоса, бір 
кездері Еділ бойындағы Капустин 
ярдан ұшып жеткен баллистика-
лық зымырандардын жарылы сы-
нан туындаған зардапты әлі де 
се зінетінін айтады. Тұмса таби ға-
ты мен теңізінен айырылған Арал 
"ңірі халқы түрлі індеттердің ас-
қынуы сол кездері жүргізілген 
жа    сырын сынақтардың әсерінен 
деп түсінеді. 

Жалпы, Кеңес заманында 
теңіз маңын мекендеген әскери 
қа лашықтардың бізге беймәлім 
та лай құпиясы әлі де ақтарыла 
жа тар. Бірақ жергілікті жұрт шы-
лық жасырын сынақтардың зар-
дабын қай кезге дейін тартатыны 
бір Аллаға ғана аян. 

ҚОЙНАУЫНДАҒЫҚОЙНАУЫНДАҒЫ

Кеңес кезеңінің 
дүрілдеп тұрған 
шағында Сыр өңі-
рінде көптеген жа-
сырын әскери ны-
сандар жұмыс іс теді. 
Әсіресе, Арал өңірі мен 
Байқоңыр ғарыш ай-
лағы аумағында аса 
құпия мақсаттағы жабық 
әскери қалашықтар аз 
болмады.

ты ғына, яғни б"где адамға кіруге 
тыйым салынған аумаққа "тіп 
ке тіпті. Сол мезетте іздерінен ар-
найы к"лікпен әскери қызмет кер-
лер келіп, к"здерін байлап, бей-
мә лім орынға алып кетеді. Сол 
жер де бұларды ұзақ тергеп, осы 
жер дің тұрғылықты халқы екенін 
анық тағаннан кейін ауылдарына 
әке ліпті тастаған екен. Ел ішінде 
осы секілді к"птеген таңсық 
жәйт тердің куәсі болған жандар аз 
емес. Алайда "ңірде 40 жылдан 
ас там жасырын жұмыс жүргізген 
әс кери қалашықтардың бізге бей-
мәлім құпиялары әлі күнге дейін 
ақтарылмай келеді», – дейді "ңір 
тұрғыны Айжарық Ерәлиев.

Жалпы, "ңірдегі елді мекендер 
хал қы сол кезеңде осы сияқты 
оқи ғаларға жиі ұшырасып отыр-
ған. Сол кездері әскерилермен 
бетпе-бет ұшырасып, ұзақ уақыт 
тергеуге алынғанын айтып жүрген 
жандардың қарасы қалың. Lсіре-
се, белгісіз бағыттан ұшып келе тін 
ұшақтардың сол маңдағы таудың 
арасына кіріп, к"зден ғайып бола-
тыны жайында жиі айтылады. 

«Ол уақытта біздің ел жақта 
«Мер генсай» деп аталатын ауыл 
бо латын. Сол маңды әскерилер 
мен шіктегеннен кейін халықты 
жаппай «Жалаңаш» дейтін ауылға 
к"шірді. Мергенсайға жабық әс-
ке ри қалашық тұрғызылды. Сол 

Ел ішінде «К"ктау» деп аталған 
бұл таудың құпиясын анық білетін 
тұрғындар болмаса да, түрлі жора-
малдар айтылып жүрді. Бірі тау 
етегінде құпия нысан орналас қа-
нын тілге тиек етсе, екіншісі тау 
іші  нен ангар салынған болуы мүм-
кін деп топшылайды. Бір бел г і лісі, 

Ел ішінде «Көктау» деп 
аталған бұл таудың 
құпиясын анық білетін 
тұрғындар болмаса да, 
түрлі жора малдар 
айтылып жүрді. 
Бірі тау етегінде құпия 
нысан орналас қа-
нын тілге тиек етсе, 
екіншісі тау іші  нен ангар 
салынған болуы мүм кін 
деп топшылайды. 
Бір бел г і лісі, сол аймақта 
жоғарыда ай тып 
өт кеніміз дей, авиа-
циялық эс кад рильямен 
байланысты «Арал-8», 
яғни «Березка» әскери 
қалашығы болғаны 
дәлелденіп отыр. 



11www.aikyn.kz

22 АҚПАН 2025 | СЕНБІ

№21 (4561)

АЙМАҚ

Есігі жабық тұрғанына екі 
жыл болса да, облыстық қазақ 
дра  ма театрының шымылдығы 
жа  былмады. Театр әртістері әдет-
тегі дей маусымашар қойы лым да-
рын қойып, жаңа образдар 
дайын дап халыққа �нерлерін 
к�р се тіп келеді. Иә, жуырда ғана 
«Ди на» қойылымы к�рерменге 
жол тартты. Белгілі күйші, аңыз 
адам Дина Нұрпейісованың �мірі 
мен �неріне арналған қойы лым-
ды халық �те жылы қабылдады. 
Театар ұжымы әр жерде жиылып, 
дайындық �ткізіп жүрсе де жо-
ғары шеберліктерін к�рсетті. 
Қа зақ драма театрының барлық 
қойы лымы орыс драма теат ры-
ның сахнасында сахналанып 
жа тыр. 

Қазіргі қазақ драма теат ры-
ның ғимараты 2000 жылы қол да-
нысқа берілген. Содан бері қа рай 
күрделі ж�ндеу к�рмеген. 

– Театрдың ж�ндеуге жабыл-
ға  нына екі жыл болды. Ж�ндеу 
жұ мыстарының ұзаққа созылып 
кетуіне мердігер мен арадағы сот 
про цестері себеп болды. Мә де-
ниет басқармасы жариялаған 
кон курсқа қатысқан мердігер 
ком панияның лицензиясы бол-
май шықты. Оны сот шешіміне 
орай тоқтатып тастадық. Олар 
т� бесін жасап кетті, 80 пайызға 
жылу жүйесін жаңартты. Енді 
қа зір қайтадан конкурс жариялап 
қой дық. Мердігер компания әлі 
анықталған жоқ. Бұрынғы смета-
лық құжат 2020-2021 жылға жа-

сал ған. Оның мерзімі �тіп кетуіне 
бай ланысты ғылыми жобалық 
құ жаттарды қайтадан жасадық. 
Біз дің театр тарихи мұралар тізі-
міне кіреді. Сондықтан да ғы лы-
ми реставрациялық жоба жа сал-
ды. Біз мердігерге алты айда бі  тіру 
қажет деген талап қойып отыр-
мыз, – деп атап �тті Х.Б� кеева 
атын дағы облыстық қазақ драма 
теат рының директоры Нұржан 
Тасболатов. 

БҚО-дағы жалғыз қазақ дра-
ма театрының жерт�лесі суға 
то лып, т�бесінен су тамшылып 
тұра тын еді. Осы олқылықты рет-
тейміз деген тәуір ниетпен бас тал-
ған күрделі ж�ндеу жыры к�п ке 
созылып  кетеді деп театр ұжы мы 
�з дері де күтпесе керек-ті. Қа зір 
театр әртістері облыстық фи лар-
мония ғимаратында фи лор мония 
әртістерімен жағала сып жүр. Се-
бебі �здерінің ғима ра ты жабық. 

Драма театрда 150 адам жұмыс 
іс тейді. Оның ішінде 50 адам ак-
тер лік құрамда.  

– Актер жинақы жүруі керек. 
Ол үнемі ізденісте жүретін адам. 
Сол үшін театрда күнде биден, 
во колдан, сахна қимылынан са-
бақ тар �теді. Бұрын күнде �тетін 
еді. Қазір оған мүмкіндік жоқ, 
се бебі �з сахнамыз жоқ. Уақы ты-

мы з дың ұрланып жатқанына 
қын жыламын. Жұмыс істеймін 
деп келгесін, �з театрымыздың 
бол ғанын қалаймыз ғой, – дейді 
Х.Б�кеева атындағы облыстық 
қа зақ драма театрының бас ре-
жис сері Алмат Шарипов. 

Уақытша к�шіп-қонып жүр-
ген діктен, қазір әртістерде жуы-
на тын жер, грим, костюм б�лмесі 
дегендер атымен жоқ. Былайша 
айт қанда, «шығармашылыққа 
жағ дай жасалмай отыр» деп 
қынжылады театр әртістері. Олар 
тіпті «қолда бар дүниемізден айы-
рылып жатырмыз» деп налиды. 
Се бебі к�шіп-қонып жүргенде 
кейбір құнды дүниелер сынып, 
қирап жатқаны да жасырын емес. 

– Мұның бәрі шығарма шы-
лыққа кері әсерін тигізіп жатыр. 
Біз ертең қай жерде дайындық 

�т кізетінімізді білмейміз. «Қай 
жердің залы бос» дейді, соған ба-
ра мыз. Киім, грим б�лмесі деген-
ді ұмыттық. Дәлізде киініп, дәліз-
де боянып сахнаға шығып жүрміз. 
30 жылдан бері жиналған мил-
лиард  тың костюмдері қазір ша-
шы лып жатыр әр жерде, –  дейді 
актриса Нұргүл Жұбатова.

Республика бойынша 80-нен 
ас там театр бар. Оның ішінде 
57-і – облыстық театр. Ал облыс-
тық театрлар тікелей облыс әкі-
міне қарайды. Облыстық әкімдік 
қаржыландырады. Театрға ж�н деу 
қашан басталып, қалай аяқ та лары 
әлі белгісіз. Себебі әлі кон курс 
жария ланбаған.  

Осыған қарамастан театрдың 
ұжымы күнде қойылым қойып, 
к� рерменнің ыстық ықыласына 
б�леніп жүр.

Тұмса табиғатымен турис тер-
ді тамсандырған Шабанбай би 
ауы лының бұл атаққа әбден 
лайық екені с�зсіз. Бұл ауыл Қы-
зы ларай тауларының баурайында 
жатыр. Ауыл халықаралық дең-
гей де танылып, Green Destination 
жо басы аясында әлемдегі ең үздік 
ту ристік бағыттардың бірі ретінде 
ба ғаланған. Басты табиғи к�рікті 

же рі – Қызылорай оазисі. Ауылға 
жа қын жерде Орталық Қазақ-
стан ның ең биік нүктесі Ақсораң 
шыңы к�к тіреп тұр. Шыңның 
биік тігі – 1 565 метр. Ауылдың бір 
ше тінен орманды алқап басталса, 
екін ші жағында кең жазиралы 
да ла керіліп жатыр. Сонымен қа-
тар орман мен далада �сімдіктер 
мен жануарлардың алуан түрі бар. 

Ауыл маңында тарихи орын-
дар да жеткілікті. Bткен ғасырда 
ауыл ға жақын жерден қола дәуі-
рі не жататын Беғазы-Дәндібай 
мә дениетінің ескерткіштері мен 
тұ рағы анықталған. Сондай-ақ 
жа қын маңдағы таулардан ғалым-
дар тас дәуіріне жататын жазба-
лар ды және балбал тастарды, 
яғ ни адамның бет әлпеті қашал-
ған ежелгі тас бағаналарды тап-
қан. Ауылдың іргесімен Тоқы-
рауын �зені ағады. Кезінде Жібек 
жо лының бір тармағы осы �ңір-
мен �ткені белгілі. Сонда керуен-
дер осы �зен бойына аялдап, күш 
жинаған.

Ауылда 2008 жылдан бастап 
экологиялық туризм қолға алын-
ды. Алғашқылардың бірі болып 
«Ава лон» туристік клубының 
пре зиденті Виталий Шуптар бас-
таған туристер осы жерге келіп, 
эко туризмнің негізін қалады. 
Се ріктерімен бірге велосипедпен 
кел ген ол ауылдың ерекше таби-

ғатына тәнті болып, оның атағы-
ның тарауына ықпал етті.

2009 жылдан бастап ауыл хал-
қы қонақтарды қабылдау бойын-
ша жұмыстарды бастап кетті. 
Ар найы үйлер тұрғызып, қонақ-
жай мәртебесіне ие болды. Ал 
2014 жылы ауылда алғашқы «Сұ-
лу тас» қонақүйі салынды. Қазір 
бұл қонақүйге айына 30-ға дейін 
ту рист тоқтайды. Жергілікті тұр-
ғын дарды туризмге баулу мақ са-
тында жиі-жиі оқыту шаралары 
ұйым дастырылып тұрады. Мә се-
лен, Еуроодақтың қолдауымен 
ауыл азаматтары оқудан �тті. 
Сон дай-ақ қоғамдық ұйым дар-

дың Қызыларай қаумалының 
ау мағы абаттандырылды. Бұдан 
б� лек, туристерге арналған карта 
мен жол к�рсеткіш шығарылып, 
ба ғыттар әзірленді.

Осылайша, Шабанбай би 
ауы лы жыл сайын БҰҰ Дүние-
жүзі лік туристік ұйымы �ткізетін 
UN Tourism Best Tourism Village 
ха лықаралық байқауына қаты са-
ды. Яғни, ауыл жыл сайын �тетін 
бай қауда Қазақстан намысын 
қор ғайды.

Жалпы, Қарағанды облысын-
да к�рікті мекендер жеткілікті. 
Бұлардың қатарында Қарқаралы 
�ңі рін, Балқаш к�лін ерекше атап 

�туге болады. Ұлттық статистика 
агент тігінің мәліметіне сүйенсек, 
кейін гі бес жылда туристер саны 
бір неше есе артқан. Егер 2020 
жы лы бұл аймақта 39 554 адам 
де малса, 2024 жылы 100 мыңнан 
ас там адам тіркелген. Бұл жерде 
аза маттарымыз ешкімнің к�ме гі-
не жүгінбей, �з еркімен дема ла-
ты нын ескере кеткен ж�н.

Қазір осы мекендерді турис-
тер ге таныту жұмыстары қарқын-
ды жүріп жатыр. Мәселен, сол 
жо балардың бірі – туристерге 
мә лімет беретін ақпараттық ор-
та лық. VISIT QARAGANDA ор-
та лығы кәсіпкерлік басқармасы 
жа нынан құрылды. Мұнда �ңір-
дің табиғи, мәдени және тарихи 
к� рікті жерлері, сондай-ақ жер-
гі лікті операторлар ұсынатын 
ту      ристік бағыттар мен қызметтер 
тура лы мәліметтер алуға болады. 
Де малушыларға қайда тұру, не 
к�ру, қайда бару керегі туралы 
ай тып береді.

Орталықта облыстағы сая хат-
қа таптырмас жерлерді к�рсету, 
жаңа бағыттарды таныстыру үшін 
ту ристік орындардың жол к�р-
сет  кіші, карта-сызбаларын әзір-
леу жоспарланған. Мекеме жұ-
мы сы  туристер үшін ғана емес, 
жер гілікті тұрғындар үшін де қы     -
зықты болатыны с�зсіз. Ту ризм 
са ласында жұмыс істей тін дер ге 
таптырмас к�мекшіге ай нал мақ. 
Себебі туристік ақпа рат тық ор та-
лық туристерге қолайлы жағ дай-
лар жасауға, сервисті жақсартуға, 
кешенді туристік �німдерді, жаңа 
туристік аумақтарды дамыту бағ-
дарламалары мен тұжырым дама-
ларын жасауға жәрдемдеседі.

ӨНЕРГЕ НЕГЕ ӨГЕЙЛІК 
ЖАСАЛЫП ОТЫР?

БҚО-да жалғыз қазақ драма театры екі жылдан бері 
жабық тұр.  Күрделі жөндеу жүргізіледі деп жабылған 
театр есігі сол күйі ашылмағалы бақандай екі жыл өтті. 
Ал тетр әртістері болса, әр есікті сағалап күн көріп жүр. 
Қойылымға дайын дық біресе партия залында, біресе 
облыстық орыс драма театрында өте ді. «Кісідегінің кілті 
аспанда» деген, өзге театрдың сахнасының уақыты да 
шек теулі. Бұл ұжымның шығармашылық әлеуетіне кері 
әсерін тигізіп отыр. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Әдебиет 
БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

ШАБАНБАЙ БИ – 
ҮЗДІК ТУРИСТІК АУЫЛ

Қарағанды облысы 
Ақтоғай ауданындағы 
Шабанбай би ауылы 
елдегі ең үздік бес 
туристік ауылдың 
қатарына енді. Бұл 
бестікті Kazakh Tourism 
компаниясы анықтады. 
Бұл ауылға неге көз 
түсті? Анықтап көрелік.
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�ңдеу туралы биыл с�з болып отыр. 
Үкіметтің кеңейтілген отырысында 
Олжас Бектеновтің екі ауыз с�зін 
ғана естідік.

ЖАҢА ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
КЛАСТЕРГЕ ЛАЙЫҚ

Расында да, елімізде қарасора 
�ндірісі қолға алынса ұтарымыз 
анық. Ол экономикалық та, эколо-
гия лық та, мәдени жағынан да пай-
далы. Тіпті, �ңдеу жұмыстарын тү-
бегейлі жолға қойған жағдайда 
тех нологиялық тізбекті  кластерлік 
жүйеге дейін жеткізуге болады. Ол 
дегеніміз – алқапта тұқымы егіл ген-
нен бастап, �ндірісте �ңделіп, үстіңе 
киім, қолыңа арқан, үстеліңе қағаз, 
астыңа кілем, ауызыңа ас, тәніңе 
май, саулығыңа дәрумен болып 
кәдеге асқанға дейінгі про цесстердің 
барлығы біздің елімізде, яки эконо-
микалық тізбекте жүреді деген с�з.

«Бір-ақ мысал. Қазір біз кеңсе 
қағазының импорты үшін 100 млн 
АҚШ доллары жобасында жыл са-
йын шығынға батып отырмыз. Ал 
сол ақшаны осы бағытты дамытуға 
жұмсасақ, елімізде «қағаз класте-
рін» орнықтыруға болады. 2йткені 
қарасорадан қағаздың ақша бан к-
нотынан бастап кеңсе қағазына 
дейінгі кең спектрін жасауға бола-
тын кілегейі мол целлюлоза алы-
нады. Осылайша, біз біріншіден 
импорталмастыруды жолға қойып, 
екіншіден қосымша жұмыс орын-
дарын ашып, үшіншіден бюджетке 
кіріс әкеле аламыз. Ал қарасорадан 
одан да басқа �німдер шығатынын 
ескерсек, оның кластерлік мүмкін-
діктері �те зор», – дейді экономист 
Асылбек Үсенұлы.

Оның айтуынша, қазір елімізде 
кілем �ндірісінде шикізатты Түр-
киядан, Ресейден, Қытайдан және 
тағы да басқа елдерден алдырып 
отыр. Ал осынау жеңіл �неркәсіпті 
кендір жіппен �зіміз қамтитын 
бол сақ, отандық �німнің сапасы 
да, бағасы да артатын болады. Сол 
сияқ ты былтыр еліміз 30 мың тон-
на дан астам дәрмектерді 1,5 млрд 
АҚШ долларына сатып алған. 
Бұл – ішкі тұтыну к�лемінің 
98,3%-ы. Ендеше бұл к�рсеткішті 
ең се руде де қарасора �сімдігінің 
елеу лі үлесі болмақ, айта берсек, 
одан да �зге жақсы жақтары аз емес.

«Бұл бірінші кезекте елімізде 
қарасораға деген к�зқарасты �з-
гертеді. 2йткені біздің азаматтар 
оны тек нашақорлар пайдаланатын 
зиянды ш�п деп санайды. Бұл олай 
емес, қарасораның бойында есірт-
кісі аз немесе мүлдем жоқ түрлері 
де бар. Егер үстіңе сапасы �те мық-
ты, сора ш�бінен жасалған кендір 
жіптен тігілген к�йлек киіп жүрсең, 
оның игілікті жағы да бар екенін 
білесің. Оған деген к�зқарасың �з-
гереді. Бұл мәдени жағынан пай да-
лы. Сол себепті бізге бұл �ндірісті 
жолға қойған дұрыс», – дейді нар-
колог Тоқтар Т�леуханұлы.

Тоқ етеріне келгенде, елімізде 
бұл мәселенің шындап қолға алына 
бастағаны к�ңіл қуантады. Бұған 
дейін пилоттық жоба деңгейінен 
аса алмаған бастамалар заңнамалық 
�згерістерге, құрылымдық жаңар-
ту ларға тіреліп тұрған еді. Үкімет 
деңгейінде с�з болуы бұл мәселе-
лердің шешімін тапқанын білдіреді. 
Ендеше зауыттардың жалауы жаңа-
ша желбірейтін күндер де алыс 
емес болар. Солардың ішінде қағаз 
зауыттары к�п басымдыққа ие бол-
мақ. Себебі соңғы 10 жылда әлемде 
кең қолданысқа енген бұл тәжі ри-
бені Италия, Швейцария, Фран-
ция сынды елдер �здерінің орман 
қорын сақтап қалу үшін пайда ла-
нады екен. Бұл – бізге үлгі бо-
ларлық іс. Бастаманың экология-
лық артықшылығы да осында.

олар да тоқырады. Ал 2004 жылы 
Қазақстан-Германия біріккен кә-
сіпорны құрылып, Шу алқабын дағы 
қарасорадан мата, автомобиль �н-
ді рісіне қажетті материалдар шыға-
руды жоспарлаған. Алайда ауқымды 
бастама аяқсыз қалды. Сол сияқты 
2015 жылдары қағаз шығаратын 
Kagaz Shahary SEZ ЖШС Түркістан 
облысында осын дай бастаманы 
қолға алған еді. Бұ ған дейін шикі-
затқа қажет сү ректі Ресей мен Фин-
ляндиядан та сып келген олар, �зін-
�зі ақтауы қиын �ндірісті жолға қою 
үшін түрлі нұсқаларды зерделеп 
қа раған. Кәдімгі мақтаның қоза пая-
сын, Сыр дарияның жағасындағы 
нар қа мысты да пайдаланып к�рген. 
Бірақ бәрін екшеп ойласа келе, тех-
никалық қарасораға тоқтаған екен.

«Біз қағаз �ндірісіне қозапая, 
қамыстан б�лек бидай сабанын да 
пайдаланып к�рдік. Олар біз күт-
кен дегідей нәтиже бермегеннен 
ке йін қарасораны к�рдік. Оның 
құрамында 72 пайыз жабысқыш, 
иілгіш целлюлоза бар. Ал ол мақ-
тада 48 пайыз, ағашта 24 пайыз 
ғана. Техникалық қарасораның 
тұқымын Украинадан әкелдік. Егер 
ол жерсініп кетсе, егіс к�лемі 
ұлғайтылады», – деген болатын сол 
кездегі Kagaz Shahary SEZ серіктес-
тігі директорының орынбасары 
Ба уыржан Манатов. Бірақ түркіс-
тандықтар да бұл жұмысты жолға 
қоя алмағанға ұқсайды. 2йткені 
интернеттен де, басқа да ашық ақ-
парат к�здерінен де олар туралы 
мә ліметтер таба алмадық. Сайт тар-
дағы телефондары желіге қосыл-
маған. Ал салық есебі 2017 жылмен 
тоқтаған екен. Бойында есірткісі 
жоқ техникалық қарасораны �нді-
рістік мақсатта нақты �сіруді қолға 
алған жалғыз компания туралы 
одан кейін сыбыс жоқ.

Қарасораны кәдеге жарату 
туралы тағы бір бастама одан кейін 
2020 жылы Жамбыл облысында 
к�теріледі. Ол жолы медициналық 
мақсатта қарасора �ңдеу үшін 
зауыт салу қарастырылған екен. 
Тіпті, инвестор да табылған. Zhana 
Zhol Holding limited ЖШС бұл 
�сімдікті �сіру және �ңдеу бағы-
тында ғылыми-зерттеу жұмыс та-
рын қолға алып, заманауи техно-
логияларды енгізуді жоспарлап 
жат қанын мәлім етіп те үлгерген 
болатын. Олар пилоттық жобаны 4 
кезеңде жүзеге асыруды ұсынды. 
Оның аясында зерттеу жұмыстары 
жүргізіліп, қолданыстағы заңна-
маға �згерістер енгізу қажеттілігі 
туды. Одан да �зге атқарылар ша-
руалар шаш етектен. Содан бергі 
уақытта қарасораны �ндірістік 

мықты болып келеді. Егер дұрыс-
тап жолға қоя алсақ, бұл �ндіріс 
орнының �німіне �з елімізден б�-
лек, сырт мемле кет терден де сұ ра-
ныс орасан болатыны  даусыз. Ең 
бірінші ескерер жайт, Қазақстан-
ның климаты қарасора �сіруге �те 
қолайлы. Мысалы, құрамында 
есірт кісі жоқ мұндай ш�п 100 күнде 
�сіп шығады екен. Сондықтан қа-
расора �ндірісіне бүгінде таптыр-
майтын орын – Шу �лкесі екені 
анық. Шикізат қорынан еш қинал-
мауға болады. Тіпті, жергілікті 

тұр  ғын дар ды егіншілік жұмыс-
тарына тартып, жұ мыс  пен қам-
туға болады. Ал зауыт салуға 
ин фра құрылымы жүр гізіліп 

қо йылған «Тараз» химия лық 
пар кі» арнайы эко номикалық 
аймағы сай келеді.

АЙТЫЛЫП ЖҮРГЕНІНЕ 
К�П БОЛДЫ

Кеңес ке зіңде, яғни �ткен ға-
сыр дың қырқыншы жыл дары Шу 
алқабында жабайы қарасора ш� бі-
нен мық ты кендір жіп және сапасы 
жо ғары әрі бағасы да �те қым бат 
кендір майын дайын дайтын одақ-
тық деңгейдегі ірі зауыт тар болған 
екен. Олар теңіздегі алып кемелерді 
кендірден жа салған мықты арқан-
дармен қамтамасыз етіп отырған. 
Бірақ одақ ыдырағаннан кейін 

�НІМІ МОЛ, САПАСЫ ЗОР
Шу алқабындағы 138 мың гек-

тар жерде �сіп жатқан жабайы қа-
расора есірткі к�зі ретінде к�п 
қо лайсыздық тудырып отыр. 
Енді оны кәдеге асыру тура-
лы тағы да с�з қозғалуда. 
Мұн дай әңгіме Мемлекет бас-
шысының қатысуымен �ткен 
Үкі меттің кеңейтілген отырысында 
айтылды. Премьер-Министр Ол-
жас Бектенов бірнеше инвесторға 
�ндірістік қарасора �сіруге рұқсат 
берілгенін айтты. «Бірнеше ком-
панияға жасанды жағдайда 
қарасора �сіруге лицензия 
берілді. Аталған �німнен 
май, мал азығын, тыңайтқыштар 
және талшық алуға болады», – деді 
ол. Шындығында бұл �сімдіктен 50 
мыңға жуық түрлі �нім алуға бол-
ды. Оның ішінде талшық, қағаз, 
жіп, тыңайтқыш, сұйық май, малға 
жем, медициналық препараттар, 
құрылыс материалдары, тіпті тағам 
ретінде пайдалануға жарайтын 
заттар бар. Айталық, Ресей мен 
Фин ляндия қағазды ағаштан жа-
сайды, біз жылына 30 миллиард 
тең ге құртып, солардан тасимыз. 
Ал Қытай мен Тайланд қағазды 
бам буктен жасайды. Ендеше бізге 
неге қарасорадан жасамасқа? Сол 
сияқты одан алынатын кендір май-
ды емдік мақсат та қолдануға бо-
лады . Құрамында омега, антиокси-

Елімізде қарасора өсімдігін өндірістік 
деңгейде өңдеу қолға алынғалы жатыр. Бұл 

сала лицензиялауға жататындықтан, бірнеше 
инвесторға рұқсатнама берілген. Шындығында 

есірткі ретінде ғана қарап, басымызды ала 
қашатын қарасора шөбінен көп нәрсе шығаруға 
болады. Мәселен тоқыма, тамақ өнеркәсібінде, 

медицинада, ауыл шаруашылығында пайдалана-
тын көптеген бұйым жасалады. Ең бастысы мемле-
кет тарапынан мұқият бақылау мен реттеу болса 
болғаны. Өйткені өнеркәсіптік мақсаттағы және 

есірткі ретіндегі қарасораның арасы бір-ақ қадам. 

дант, фитостерол, түрлі қышқыл 
мен минерал мол. Ол иммуни-
тетке �те пайдалы. Тамақ �нер-
кәсібінде де кең қолдануға 
бо лады. Халықаралық дең гей-
де тыйым салынған �ткен 
ғасырдың 60-шы жылдарына 
дейін қарасора әдеттегідей та-
маққа пайдаланылған, майы бүгінгі 
күнбағыс майы сияқты қолданыста 
болса, дәнегі де кәдімгі шемішкінің 
орнына жүрген. Химия �нер кә сі-
бін де ол құрылыс әрлеу жұмыс та-
рында олифа, лак, сыр дайындауда 
пайдаланылады. Одан жасалған 
кос метикалық бояулар да к�п уа-
қытқа дейін түсін жоғалтпайды. 
Ресей қара сораны ме ди циналық 
мақсатта қолдану үшін үш бірдей 
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зауыт салып тастаған. Бұл �сімдік-
тің талшығынан жіп иіріліп, мата, 
кілем тоқылады, арқандар �ріледі. 
Оның т�зімділігі мата немесе син-
тетикалық текстильден анағұрлым 

Нұрлан ҚОСАЙ
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МІНСІЗ
МҮМКІН БЕ?МҮМКІН БЕ?

Газетіміздің өткен Газетіміздің өткен 
сенбідегі санындағы сенбідегі санындағы 

«Жердегі жұмақ қайда «Жердегі жұмақ қайда 
бар?» атты мақалада бар?» атты мақалада 

адамзаттың жер бетінде адамзаттың жер бетінде 
тең құқылы, әділетті тең құқылы, әділетті 
қоғам орнатуға де-қоғам орнатуға де-
ген талпыныстарын, ген талпыныстарын, 

оның әлем елдеріндегі оның әлем елдеріндегі 
көріністерін сөз еткен көріністерін сөз еткен 

болатынбыз. Десек болатынбыз. Десек 
те, ғалымдар арасын-те, ғалымдар арасын-

да жерде адамзат да жерде адамзат 
армандаған «жұмақ» армандаған «жұмақ» 

орнату мүмкін еместігін, орнату мүмкін еместігін, 
қағанағы қарқ, сағанағы қағанағы қарқ, сағанағы 
сарқ қоғам азғындалуға сарқ қоғам азғындалуға 

бейім болады дейтін бейім болады дейтін 
теориялы ойлары теориялы ойлары 

кездесіп жатады. Әңгіме кездесіп жатады. Әңгіме 
америкалық ғалым-америкалық ғалым-

этолог Джон Кэлхунның этолог Джон Кэлхунның 
тәжірибесі жайында.тәжірибесі жайында.

ТЫШҚАНДАР МЕН 
ҚОЯНДАР

Джон Кэлхун кеміргіштердің 
мі нез-құлқын шамамен 40 жыл 
бойы зерттеп, 1947 жылдан 1949 
жыл ға дейін оларды табиғи ме кен-
деу орындарында бақыласа, шама-
мен 1958 жылдан 1962 жылға дейін 
!з зерттеулерін жасанды ортада жүр-
гізе бастайды. Ал атақты Ғалам-25 
(Universe 25) тәжірибесін 1968 жы-
лы бастады. Бұл тәжірибесін «егер 
жер үстінде адамзат !зі қа ла ған 
мінсіз !мірді сүрсе қоғам қалай 
!згереді?» деген сұраққа жауап 
іздеу мақсатында жүргізеді. Ол экс-
перимент аясында тышқандарға 
жұ мақ жағдайларды қалыптас ты-
рады. Жайлы мекен, жеткілікті 
тамақ қоры, ұрпақ !рбітіп, к!бею 
үшін жеткілікті кеңістік бар. Жырт-
қыштар мен аурулар жоқ. К!лемі 
2х2 м ұзындығы 1,5 м бак ішіндегі 
температура тұрақты 20°С – тыш-
қандар үшін идеал орта. Тыш қан-
дардың ас-суы әрқашан дайын, 
ме кені апта сайын тазартылып тұ-
рады. Қысқаша айтқанда, нағыз 
жұмақтың !зі дерсіз. Эксперимент 
басында бак ішіне 4 жұп тышқан 
жіберіліп, Джон бұл бастапқы 
кезеңді «А кезеңі» деп атады. Олар 
жайлы ортада к!бейе бастайды. 
Бірінші ұрпақты тудырған келесі 
кезең «В кезеңі» деп аталды. >р 55 
күн сайын кеміргіштердің саны екі 
есеге артып отырады. «С кезеңінде» 
бакта 620 тышқан тіршілік етті. 
Олар дың к!бею қарқыны т!мен  -
деп, социум ішінде агрессия орын 
алды. Тамақты тұтыну жиілігі де 
бірнеше есе т!мендеді. Бұл кезеңде 
тышқан дарда социалды иерархия 
пайда бола бастады, сонымен бірге 
бір түрлі топтар да пайда болды. 
Олар дың бірі – әлеуметтік топтар-
дан қуылған жас жігіттер. Үлкен 
тыш қандардың агрессиясының 
құр  баны болған, олардың құйрық-
тары тістелген, бүйірлері жыртық, 
тер лерінде қан іздері болды. Қарны 
тоқ, дені сау, қартайғысы келмеген 
ересек тышқандар әлеуметтік са-
тыдағы орындарын жастарға бер-
гісі келмеді. Үнемі кемсітіп, рухани 
сындырып отырды. Үркіп қалған 
жастар буаз ұрғашысын қорға-
майтын болды. Тағдыр тәлкегіне 
ұшыраған ұрғашылар қатігезденіп 
кетті. Bте озбыр бола бастады. >р-
біріне доқ к!рсетіп, тіпті !з ба ла-

сын да таптап кетіп жатты. Мүлде 
кішкентай тышқандар жоғарғы 
жақтағы ұяларға тығылып, жан 
сақтады. Ол жақта амал жоқтықтан 
«саяқ» жүріп !мір сүрді. К!беюден 
бас тартты. К!бею кеми берді. Осы 
аралықта жаңа тышқандар пайда 
болды. Сұлу тышқандар. Яғни, 
нарыс-тышқандар. Олар ұрғашыға 
бола т!белеспеді, қорғамады, жерге 
бола таласпады. Олар !мірден ра-
хат табуды ғана білді. Тек жеп-ішу-
ді, сыланып-сипануды ғана білді. 
Тіршілік үшін күрес тоқтады. Уа-
йым-қайғысыз күн кешкен олар 
ұрпақ !рбіткісі келмей, арзан ләз-
затты аңсады. Осылайша, олар 
го  мо сексуалист бола бастайды. 
Осы ретте атақты Дубайдың негізін 
қалаған шейх Мұхаммед бен Рашид 
әл-Мақтым елінің болашағы ту-
ралы: «Менің атам түйеге мініп 
жүр  ді, менің әкем түйеге мініп 

жүр  ді, мен «Мерседес» міндім, 
балам «Ленд Ровермен» жүр. Ал 
немерем түйемен жүретін бола-
ды», – деген с!зі еске түседі. «Не-
ге?» деген сұраққа ол: «Қиын заман 
мықты адамдарды тудырады. Мық-
ты адамдар жақсы заманды қалып-
тастырады. Жақсы заман әлжуаз 
адамдарды тудырады. Ал әлжуаз 
адамдар қиын заманды қалыптас-
тырады. К!п адам түсіне бермейді, 
бірақ дүниеқоңыздарды емес, кү-
рескерлерді тәрбиелеу керек», –
деп жауап беріпті деседі.

Сонымен, Джон ғалым т!ртін-
ші кезеңді «D жойылу кезеңі» деп 
атады. Жүктілік !те аз болды және 
жаңа туған нәресте лердің !лімі 100 
пайызды құрады. Bйткені нәрес-
телерді басқа ке міргіштер !лтір-
месе, аналар !здері !лтірді. Bсудің 
болмауы және бел сенді түрде 
дамытылатын герми тизм мінез-құ-
лықтағы ауытқуларға, ал кейде 
бұрмаланған ауытқуларға әкелді. 
Мысалы, тамақ пен судың к!пті-
гіне қарамастан, тышқандар кан-
нибализммен айналысып, туыс-
тарын жеді. Олар сондай-ақ !здерін 
қорғауға немесе ештеңе үшін күре-
суге тура келмей, гомо сексуалды 
және тым агрессивті болды. >рине, 
мұндай !мір салты кеміргіштердің 
қартайып, тез !ліп кетуіне әкелді, 

сондықтан экспе рименттің 1 780-
ші күні резервуарда бірде-бір тұр-
ғын қалмады. Дәл осы тәжірибе 
25 рет !тті, 25 рет тура сол сценарий 
қайталанып отырды. Сондықтан 
бұл тәжірибе «Ға лам-25» деп атал-
ды. Джон Кэл    хун бұл экс перимент 
нәтижесін адам дарға да қатысты 
деп есептеп, «мі нез-құлық ағымы» 
(behavioral sink) деп ата латын жаңа 
термин енгізді.

>леуметтанушылар осы тәжі-
рибеге арқа сүйеп бүгінгі күндері 
отбасының күйреуі, қыздар мен 
жігіттердің үйленуге асықпауы, 
отбасындағы бала санының азаюы, 
әлемдегі соғыс апаттарының мо-
лаюы, тағы сол сияқты к!птеген 
ұнамсыз к!ріністерін де жоға ры-
дағы «молшылық пен азғындық-
тың» себебінен деп түсіндіріп ке-
леді. Абай айтқан «Тамағы тоқтық, 
жұмысы жоқтық аздырар адам 

баласын» деген мысал да осыны 
нақтылағандай. Мұндай тәжі ри-
белер аз жасалмады. Мәселен, 
Майерс мен Роттің «Экономикалық 
теңдік және мотивация» тәжірибесі 
жұмысшылар мен әртүрлі әлеу-
меттік топтардың ынтасын зерт-
теуге бағытталған. Ол эконо мика-
лық теңдік пен мотивацияның 
бір-біріне қалай әсер ететінін 
к!р  сетеді. Майерс пен Роттің зерт-
теуінде әлеуметтік теңдік пен бір-
дей ресурстарды б!лісу адамдардың 
еңбекке деген ынта-ықыласын 
т!мендететінін к!рсеткен. Олар 
«егер адамдардың бәрі бірдей бай 
болса және бірдей мүмкіндіктерге 
ие болса, олар жұмысқа деген мо-
тивацияларын жоғалтуы мүмкін» 
деп есептеді. Ал «Шектелген ре-
сурстар» теориясын зерттеген 
Джон Мэйнар Хейнс пен Фридрих 
Хайек сияқты экономистер ресурс-
тардың шектеулілігі адамдардың 
еңбегін ынталандыратынын айт-
қан. Егер бәрі бай болса, адамдар-
дың жұмысқа деген ынта-ықыласы 
жоғалып, жұмыссыздық, инфля-
ция сияқты мәселелер туындауы 
мүмкін деп есептеді.

Десек те, кейбір ғалымдар мұ-
нымен келіспейді. Себебі жоға-
рыдағы тәжірибе жалғыз тәжірибе 
емес еді. Мәселен, Аустралияда дәл 

осы эксперимент қояндармен 
жүргізілді. Бір айырмашылығы, 
қояндар қоршалған бак ішінде 
емес, табиғи жағдайда !мір сүреді. 
Нәтижесінде, қояндар к!бейгені 
соншалық, олардан аяқ алып жүр-
гісіз болды. Ақыры, құтылу амал-
дарын жасауға мәжбүр болып, тек 
вирус пен ауру тарату нәтижесінде 
ғана қояндар саны қалыпты дең-
гейге түсті. Ғалымдардың са рап-
тауынша, Джон тәжірибесі бір 
нәр сені ұмытты. Ол «жұмақ» деп 
есептелген жайлы орта – оқшау-
лан ған темір бак қана еді. Жасанды 
шектеу мен оқшаулау оларға жұ-
мақты сыйлай алмады деп есептеді. 

Кейбір сарапшылар «егер бар-
лық адам бай болып, ресрустар тең 
б!лінсе қалай болады?» дегенге 

былай деп жауап береді: «Қоғам-
дағы жұмыс күшінің негізгі қоз ғау-
шы күші – еңбекке деген қажет-
тілік. Егер бәрі бай болса, к!птеген 
адамдар еңбекке араласпай, эко-
номиканың дамуы тежелуі мүмкін. 
>детте, экономикалық ынта мен 
жетістікке ұмтылу адамдарды бел-
сенді болуға итермелейді. Егер бәрі 
бай болса, мұндай ынта жоғалып, 
адамдардың бір-бірімен қарым-
қатынас жасау формасы !згеруі 
мүмкін. Бұл әлеуметтік шиеле ніс-

терді немесе тіпті қоғамдағы «мә-
селелерді шешу» мәдениетін !згер-
туді тудырады. Сонымен қатар егер 
барлық адамдар бай болса, олар 
қоғамның дамуына к!бірек к!ңіл 
б!ліп, әлеуметтік мәселелерді 
шешуге қызығушылық танытуы 
ықтимал деп те есептейді. Сондай-
ақ адамдар к!бінесе !зін таныту 
үшін байлықты, мансапты, жетіс-
тікті мақсат етеді. Егер бұл мақ сат-
тар қолжетімді болса, адамдардың 
!міріндегі ең басты мақсаттар !з-
геруі мүмкін. Мұндай жағдайда 
адамдардың рухани байлық, жеке 
дамуы немесе әлеуметтік жауап-
кершіліктерге к!ңіл б!луі ықтимал 
дейді.

ШЫНАЙЫ Т�ЖІРИБЕ 
НЕ ДЕЙДІ?

>лемде халқының басым к!п-
шілігі бай тұратын мемлекеттер аз 
емес. Осы ретте «жоғарыда кел-
тірген мысалдар бұл мемлекеттерде 
к!рініс тауып отыр ма?» деген заң-
ды сұрақ туындауы мүмкін. Мәсе-
лен, Норвегия — әлемдегі ең бай 
әрі теңгерімді қоғамдардың біріне 
жатады. Жоғары !мір сүру деңгейі 
мен әлеуметтік қызметтерінің үздік 
үлгілерін ұсынған Норвегия әлем-
дегі ең жоғары ЖІB деңгейіне ие 
мемлекеттердің бірі болып сана-
лады. Сонымен қатар бұл елде 
аза маттарға білім беру, денсаулық 
сақтау және әлеуметтік қызметтер 
тегін немесе !те қолжетімді болып 
табылады. Халықтың басым к!п-
шілігі бай және !здерін әлеуметтік 
қорғау мен қолдау жүйесіне сенімді 
сезінеді. Жалпы, ішкі !німі жылы-
на 90 мыңнан астам АҚШ долла-
рын құраса, табыс теңдігі жоғары, 
ал кедейшілік деңгейі !те т!мен. 
Дәл  сол секілді Швейцария да 
әлем дегі ең бай және тұрмыс дең-
гейі жоғары мемлекеттердің бірі. 
Бұл елдің қаржы жүйесі әлемдегі ең 
тұрақтылардың бірі болып табы-
лады. Швейцарияда !мір сүру құны 
жоғары болғанымен, халықтың 
орташа табысы мен әл-ауқаты !те 
жақсы. Экономикасы негізінен 
қаржы, фармацевтика, технология 
сияқты салаларға сүйенеді. ЖІB-і 
жан басына шаққанда 80 мың 
доллардан асады. Елдің тұрақты 
экономикасы мен әлеуметтік қам-
сыздандыру жүйесі оның халқын 
әл-ауқаты жоғары қоғамға айнал-
дырды. Ал Дания ЖІB-і жылына 
60-70 мың АҚШ долларын құраса, 
Швецияның ЖІB-і 55-60 мың 
АҚШ долларына жетеді. Бұл ел дер-
де адамдардың !мір сүру жағ дай-
лары жоғары, денсаулық сақтау, 
білім беру және әлеуметтік қыз-
меттер кеңінен ұсынылады. Бір 
қы зығы, Джон тәжірибесі секілді 
мұн да азғындық жайлап, қылмыс-
тар саны !спеген. Керісінше, ең 
қауіпсіз мемлекеттер санатында осы 
Скандинавия елдері к!ш бастап тұр. 

ТҮЙІН: 
Біз келтірген мысалдарда дамыған, бай-бақуатты елдерді атап *ттік. 

Бірақ бақыт байлықпен *лшенбейді десеңіз, әр тұрғыны бақытты ғұмыр кешу 
үшін мемлекет болып жұмыс жасап жатқан елдердің барын еске саламыз. 
Мәселен, кейбір елде Бақыт деген министрлік барын естіп пе едіңіз? Алдымен 
ол Бутанда, одан кейін Үндістанда құрылған. Кейін кейбір араб елдері мен 
Оңтүстік Америка мемлекеттері де осы үрдісті қолға алып бастаған. Үндістан 
мен Қытайдың ортасындағы Гималай тауларында орналасқан, ұзақ жылдар 
бойы сыртқы әлемнен оқшау қалып қойған Бутан мемлекеті соңғы 
зерттеулерге сәйкес, әлемдегі ең бақытты ел болып табылады. 
Бутандықтардың 97% пайызы *здерін бақытты санайтындарын айтқан. 
Халықты тіркеу кезінде «Сіз бақыттысыз ба?» деген сұрақ қойылады. 2005 
жылы жүргізілген соңғы санақ кезінде жұрт жауабы былай қорытындыланған: 
халықтың 45.2%-ы – «*те бақыттымын», ал 51.6%-ы – «бақыттымын» деп, 
тек 3.3% «аса бақытты емеспін» деп жауап берген. Демек, бақыт пен байлық 
тең орнап, береке мен құт дарыған мемлекеттер жоқ емес. Ең бастысы, 
адамдық пен азғындықтың аражігін аша біліп, береке үйлесімінің жолын 
тапса жетіп жатыр. Біздің мына дархан даламыздың да сондай бақыт пен 
байлықтың тең дарыған дәурені келер деген сеніміміз с*нбек емес.

Наурызбек 
САРША
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«Күле білу – 	мір, 
күлдіре білу – 	нер, 
күлкі болу – 	лім».

Сейіт Кенжеахметұлы

«Айқынның» 
сатиралық қосымшасы

№159

«Күлкінің жеңбейтін 
дұшпаны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әубәкіровов

нің жеңбейтін
ны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әуубәкіро

КҮЛКІДЕГІ К$ШІМІЗ 
ТҮЗЕЛСЕ...

– Қазір сатира с	зінің қуаты 
кемігені туралы біршама айтыл-
ды, әлі де айтылып жүр. Бұл 
қан  шалықты рас? Бұрын сати-
ра  ның салмағы ауыр еді, бүгін 
ше? 

– Сатираның қуаты кемі-
гені рас. Сынды шыбын шақ-
қан құрлы к�рмейтін қоғамда 
�мір сүріп жатырмыз. Сати-
раның қоғамдағы к�зге шық-
қан сүйел дей кемшіліктермен 
күресуде ат қаратын р�лі зор. 
Бұрын сати раның сынынан 
нәтиже шыға тын. Сатираның 
сын садағына іліккен қандай да 
бір мекемеге немесе адамға 
белгілі бір ұйым тарапынан 
шара қолданылатын. «Сынға 
ілікпейік, іліксек құри мыз» деп 
қорқатын. Қазір сон дай «жаза-
лаушы» ұйым жоқ. Мысалы, 
бір мекеменің заңсыз дығын, 
бір жемқордың мил лион даған 
қаржыны жымқыр ғанын жаз-
дық делік. Сатира �з жұмысын 
атқарды: әшкереледі, сынады. 
Қалың елге жария етті. Енді 
оны тексеріп, шындығында 
солай ма, егер рас болса, 
істеген ісі үшін жазасын алуы 
керек емес пе? Бұрын солай 
еді. Са тира – жемқорлықпен, 
заңсыз дықпен күресетін қару 
болатын. Сыналған нысанға 
шара қол данылатын. Қазір ол 
жүйе жоқ. Сатира тілінде жа-
зыл ған сынды зерттеп, анық-
тап, ешқандай орган шара 
қол данбайды.  

– «Сатираның басқа жанр-
лар дан айырмашылығы – оның 
күлкілі болуында» дегенге келі-
се  сіз бе? Біз білмейтін тағы қан-
дай ерекшеліктері бар? Сатира 
қай кезде керек? 

– Сатира тек  күлдіретін 
жанр емес, ол негізінен қоғам-
дағы әділетсіздікті, заңсыз дық-
ты сынайды. Күлкінің аста-
р ы н  д а  с ы н  ж а т а д ы .  Қ а й 
жағ дайда адам риясыз күледі? 
'зіл болса да астарынан шын-
дық бар еке нін түсінгенде. 
(ті рік әзілге ешкім күлмейді. 
Сатира мына кезде керек, 
мына кезде керек емес деген 

Сатирамен

Күрделі мәселені ашық сынап-мінейтін, өткір 
көрсететін қазақ сатирасының бүгінгі ахуалы 

бұрынғыдан өзгерек екені туралы айтылып жүр. Бұл 
жанр бұрын қоғам өмірінің қалтарыс-бұлтарысын 
сынауға, мінездегі кемшілікті айқын көрсетуге 
қауқарлы еді. Ал бүгін ше? Қоғамдағы көз 
шала бермейтін кей ойыс бетін жазатын 
сатириктердің жаңа буыны қалыптасты 
ма? Осындай сауалдарымызға сатирик Үміт 
Зұлхарова сұхбат барысында жауап берді.

әң гіме жоқ. Сатира қа шанда 
керек. Қоғамдағы ке лең  сіздіктер 
сыналуы, кем ші лік тер айтылуы 
тиіс. Ол үшін са тираның �лмеуі 
�те маңызды. Сондықтан бұл 
жанр дың �л меуіне жағдай жа-
салса деймін.

– Сатирамен әзіл-сықақ 
театр  лары, комедия жанрындағы 
түрлі туынды, тіпті жастардың 
қазіргі жаңа жобалары қатар 
айтылады. Сіздіңше мұның бәрі 
сатира ма?

– Қазіргі әзіл-оспақ театр-
лары ның к�бі жеңіл әзілге 
құрылған. Астарлы, уытты сынға 
бармайды. Кино саласында да 
сондай. Еркектер әйел боп 
киініп, бар даусымен қышқыра 
айғайлап жұртты күлдіре сал-
ғысы келеді. Халық ондай арзан 
күлкіден шаршаған. Сонда да 
демалып, күліп қайтқысы кел-
генде енді қызық болатын шығар 
деген үмітпен, сол бұ рынғы 
әзілдерінің �ңін айнал дырып 
қайталай беретін әзіл-оспақ 
театр ларына бара береді. Деген-
мен «талғамға талас жоқ», бәлкім 
�з пікірімді к�пшілікке тық-
паламауым керек шығар. Оны 
енді тап басып айта ал маймын. 

Нағыз комедия жұқалап күл-
діре отырып, сынай да білуі 
керек.  Бұрынғы комедиялардың 
күлкі сінің �зінде астар болушы 
еді. Ішек-сілең қатып к�ретін 
кино лардың астарындағы сын-
ның салмағын айтсаңшы! Жал-
пы, коме дияның негізгі мақсаты 
тек  жыртыңдатып күлдіру емес. 
Күл діре отырып, адамдарға ой 
салу, тәрбиелеу. 

Ал біздің комедияларды 
сына майын десең де айтуға тура 
келе тін жайт к�п. Неге біздің 
кино ларда, әзіл-оспақ театр-
ларында отырып қалған қыздар 
мен жігіттерді біртүрлі етіп 
к�рсеткісі келеді, соны түсіне 
алмай-ақ қойдым. Ақылды ете 
отырып та кейбір әпенді қылық-
тарымен күлдіруге болады. 
Соған бас қа тыр ғысы келмей ме, 
әлде терең де гісі келмей ме? Сон-
дықтан коме диялық фильм-
дерімізге де, әзіл-сықақ театр-
ларымызға да к�ңілім толады деп 
айта алмай мын. «К�ш жүре тү-
зеледі» дейтін біз бұрын, бірақ 
қан ша жыл �тсе де комедия 

жанрындағы к�шіміз әлі тү-
зелмей келеді.

САТИРАМЫЗ БАРЛЫҚ 
ТАҚЫРЫПҚА З<РУ

– Сатираның 	зі қоғамның 
шындығын астарлап жеткізетін 
	нер ғой. Демек, әр кезеңнің проб-
лемасы да 	згеріп отырады. Сіз-
дің ше, заманауи сатира қандай 
тақы рыптарға зәру? Сатирик 
қалай жазуы керек?

– Біздің сатира – барлық та-
қырыпқа зәру. Бұрынғы заман-
ның тоғышарлары мен пайда-
күнемдері әлі де жоғалып кеткен 
жоқ. Заман �згергенімен, адам 
�згерген жоқ. Тек жазу формасын 
қазіргі заманға сай �згерту керек 
шығар. Былайша сол тақырып, 
сол сын бұрын қалай керек бол-
са, қазір де тура солай, ауадай 
қа жет. Мысалы, бұрынғыдай 
шым шыма, бірқақ пайлармен 
қазір де сынап, әзіл жазшы, 
оқырман сүйсіне оқиды. Мұнда 

кішігірім мәселелер жиі сыналса, 
қазір сын обьектісінің ауқымы 
кеңейді. Саясат дерлік бәрін 
қызық тыратын болды. Тіпті, 
балаға шейін саясаттан әңгіме 
соғып отырады. Ендеше саясат-
тың олқы лықтарын сынға ала-
тын сати ра да бізге ауадай қажет. 

– Бұрын  сықақ қана емес, 
оған туыстас фельетон, памфлет 
секілді 	ткір жанрлар да жиі жа-
зылатын. Бүгінде бұл жанрлардың 
шамасы  қандай?

демей мін, бірақ арасында кейбір 
фельетондарымыз Үкімет тара-
пы  нан қолдауға ие болып, ми-
н и с т р  л і к т е р д е н ,  ж ау а п т ы 
орын    дардан «жазған фе лье тон-
дарыңызға орай шара қол дана-
мыз» деген хаттар келіп жататын. 
Ал қазір жазған фельетоныңа 
ешқандай ұйым, органдардан 
мардымды жауап ала ал майсың. 
Сондықтан бұл жанр  ды келмеске 
кеткен, �ткен ғасырдың жанры 
десек болатын шығар. 

САТИРИКТЕР АЗАЙЫП 
БАРА ЖАТЫР

– <р әзілдің астарында шын-
дық болатыны – сатира талабы 
ғой. Осындай әділетсіздікке соққы 
болатын бір сатираңызды оқып 
беріңізші.

– Бұрынырақ жазылса да 
тақырыбы әлі актуалды сатира-
ларым бар. Соның бірін айтып 
берейін. «Үкіметке арналған 
жұл дыз жорамалдан» үзінді:

Қаржы полициясы үшін бұл 
жылы аса қиын шаруа байқал-
майды. Жыл �зіңіз ойлап, алдын 
ала жоспарлағандай �теді. Жем-
қор ларды топ-тобымен ұста-
ғаны  ңызбен, бәрін бірдей жауап-
қ а  т а р т а  а л м а й с ы з .  І р і 
ше неу   ніктер қандай да бір пара 
алғаны үшін қолға түсер болса, 

Үміт ЗҰЛХАРОВА, 
сатирик: 

жоқ. Айтылған с�з айтылған 
жерде қалады. Тек резо нанс ту-
дырған оқиғалар ғана оң нәти-
жесін беріп, халықтың қол-
дауымен қандай да бір нәтижеге 
жетіп жатыр деуге болады. Оның 
�зінде бәрі емес. 

Ал памфлет негізінен сая-
сатты, саяси жүйені сынайтын 
салмағы ауыр жанр. Бүгінде 
саясатқа ешкімнің тісі батып 
жаза бермейді. Жасыратын несі 
бар, бізде цензура басым. Сая-
сатқа қызықпайтын адам кемде-
кем. Бұл ретте фельетонға қара-
ғанда YouTube канал дары ның 
саяси-сараптамалық, ақпа рат-
тық хабар ларының салмағы ба-
сым болып тұр. 'рине, саяси 
сати раның оқырманы қашанда 
табылар еді, тек соны батылы 
барып жазатын адам жоқтың 
қасы. 

Бұрын, 2000 жылдардың ба-
сында «Ара» журналында фелье-
тонды к�птеп жаздық. Бәрі 

Ал памфлет негізінен сая сатты, 
саяси жүйені сынайтын салмағы ауыр жанр. 
Бүгінде саясатқа ешкімнің тісі батып жаза 
бермейді. Жасыратын несі бар, бізде цензура 

басым. 

тек фактіге құрылатын болған-
дықтан, фельетон жанры �тпей 
қалды. (йткені факті жария етіл-
ген соң ол тексерілуі, жауапты 
ұйым тарапынан шара қолда-
нылуы керек. Шара қолданыл-
маса фельетонды бұрқыратып 
жаза бергеннен не пайда? Қазір, 
әсі ресе, саяси сатира үлкен сұра-
нысқа ие. (йткені қоғамда сая-
сат бірінші орынға шықты. 
Бұрын отбасы, ошақ қасындағы 

– Бұл сұрақтың жауабына 
жо  ғарыда жауап бердім ғой дей-
мін. Фельетон – нақты фактіге 
құры лып жазылатын сықақ 
әңгіме. Жемқорлық, заңсыздық 
жайын дағы факті қазір де к�п. 
Заңсыз дықтар туралы журна-
листер, блогерлер, қарапайым 
адамдар да жарыса жазып, You-
Tube каналдар жарыса ақпарат 
таратып жатыр. Содан нәтиже 
шығып жатыр ма? Меніңше, 

СЫН



мейтін бір салаға топ етіп бастық 
болып кеткеннің �зінде, алда-
жалда қолыңыздан ештеңе кел-
месе, сол баяғы �зіңіз әбден үй-
ренген, отыра-отыра жиренген 
орныңызға қайта баруыңыз бек 
мүмкін.

Ал егер «қасықтап жиған 
абы ройымнан бір-ақ күнде айы-
рылып қалмаймын ба?» деген 
күд ік-күмәніңіз  болса,  �з 
салаңызға бұрын-соңды адам 
ойына келмеген жаңаша бір 
реформаны тезірек енгізіп жібе-
ріп, әжептәуір бедел жинап 
алуыңызға әбден болады. Бас-
тысы, сіз ойлап тапқан реформа 
�зіңізден басқа ешкімнің к�ке-
йіне қонбайтындай шым-шыты-
рық болсын.     

15Өтірік соңғы модамен киінеді, оның жеке ательесі бар.

Ата-ананы піскен алма десек, кейбір бала сол алмаға түскен құрт.

Ат жемейтін,
Ащы шптің
Шыққанынан,
Шықпағаны жақсы ма?
Шықпағанынан
Шыққаны жақсы ма?

Домбай мен Омбай
Дойбы ойнады.
Омбай оңбай ұтылып,
Ойбайлады.

КҮЛКІ 

КЕРУЕНІ
ЖАТЫПАТАР ЖАҢЫЛТПАШ

Ойбайлаған 
Омбайға
Домбай қой-қойлады.

Ауым-сауым,
Ұйпа-тұйпа,
Салдыр-салақ.
Бұл кім?
Кеп тұр күлкім.

Жып-жинақы,
Тап-таза,

Түп-түзу.
Бұл кім?
Ұқыпты болуға ұмтыл!

Мамам
Банан берді.
Бананды маған бермей,
Оған берді.
Оған бермесе,
Ойбайлап дау іздейді.
Бананның қазақшасын
«Мәуіз» дейді.

Табанымнан 
Тік тұрдым.
Ботқаны отқа қойып
Бұқтырдым.
Бұқтырып қойған ботқам
Бытбырық боп,
Түбі күйді.
/бігерге түсіп
/рі-бері жүрді де,
Дәрігерге
«Дәрі бер!» деді.
Дәрігер дәрі беріп,
Бәрін емдеді.

жазыл�ан
ЕСКЕРІЛМЕЙДІ

оның ісін дә лелдеу аса қиынға 
түспек. $йткені істің аяғы 
әдеттегідей сиырқұйым шақ та-
нып, соңында сіз қолға түсірген 
д�кей «судан таза, сүттен ақ», 
ешқандай пара алмаған болып 
шыға келуі мүмкін. Сон дықтан 
басты қатырмау үшін ірі шенеу-
ніктерден г�рі долларлап емес, 
теңгелеп қана пара алатын ұсақ 
шенеуніктерді к�бірек қармаққа 
іліктіргеніңіз ж�н. 

Ал егер аса шыншылдыққа 
салынбай, ара-арасында �зіңіз де 
алдыңызға келіп тұрған «олжа-
дан» там-тұмдап пайда к�ретін 
болсаңыз, айыңыз оңынан туып, 
келесі жылға дейін �з орныңызда 
сенімді түрде отыратыныңызға 
бәс тігеміз.  

Мінамдай мінсіз министр-
лерді сиыр жылында үлкен 
�згерістер күтіп тұр. Жыл басы 
ауыс-түйіс пен басталып, бір 
орнында ұзақ отыра алмайтын 
министрлер үшін «қызмет ауыс-
тыру» шеруі бастал мақ. (йткен-
мен, аса уайымға салынудың 
қажеті жоқ. Ел ішінде сіздер 
жай лы небір �сек-аяң �ріп жүр-
генімен, сол баяғы сірескен 
қалыптарыңызда биліктің бір 
бұрышын ұстап тұра беретін-
деріңізге аспандағы сіздерді 
қолдап жымыңдаған сан мың 
жұлдыздар кепілдік береді. Тіпті, 
ойда-жоқта қолыңыздан кел-

Ал халыққа айтарымыз: биыл 
да әлдебір буалдыр сағымның 
жетегіне еріп, қапыда алданып 
қалуыңыз мүмкін. Дегенмен 
сіздерге қатты жаны ашитын 
ғаламшарлар алдағы күндерге 
үмітпен қарауларыңызды, 
қандай жағдайда да құдайдан 
үміттеріңізді үзбеулеріңізді 
қатты �тінеді. $йткені �мір сүру 
былайынша қиын сияқты к�рін-
генімен, шындығында сіздер 
ойлағаннан әлдеқайда қиын-
ы р а қ .  Б и ы л ғ ы  ж ы л ы 
құрылыс компаниялары-
н а н ,  б а н к  т е р д е н  к � п 
алданған дықтан,  келесі 
жылы кез келген істі бас тамас 
бұрын жеті рет �лшеп, бір рет 
кескендеріңіз ж�н. 

Ең бастысы, саясат қуып 
сандалмай, тыныш жүріңіз дер!        

– Иә, керемет екен. Ал қазір 
осылай �ндіріп жазып жүрген 
сатириктер кімдер? Қалжың ның 
дәмін келістіретін жаңа буын 
қалыптасты ма? 

– Ермахан Шайхы, Толымбек 
( л і м б е к ,  М ұ х т а р  Ш е р і м , 
Аймұханбет Бейсем бек, Берік 
Садыр, Еркін Жап пас ағалар, 
Қанағат (білқайыр замандасым 
– қолынан қаламы түспей келе 
жатқан санаулы сатириктер 
осылар. Былтыр ғой деймін, 
«Қазақ әдебиеті» газетінің бас 
редакторы болып Дәурен Қуат 
ағам отырған кезде бірде маған 

лам герлерді де ынта лан дыру 
ке рек. Оларға қаламақы беріп, 
анда-санда бәйге ұйымдас тырып 
жіберіп, сый-сыяпат беріліп 
тұрса, қалам тербейтіндер қатары 
к�бейер еді деп ойлаймын. «Ел 
іші – �нер кеніші» деп халқымыз 
бекер айтпаған. Халық арасында 
танылмаған талант к�п. Тек 
оларды шығару керек. Газетке 
авторлар іздеп отырып бұрын 
�зім аралас-құралас болған бір-
екі жас авторға (қазір жас деп 

хабарласып, «Үміт, газеттің 
соңғы сатира бетін жақсылап 
шығаруға атсалысшы. Сатира 
жазып жүрген жаңа авторлар бар 
ма, болса әзілдерін жинақтап, 
келістіріп берсең» деді. Мен ол 
газетте жұмыс істемеймін. Сонда 
да �зім сүйетін жанрым туралы 
әңгіме болған соң қарап отыра 
алмай бұрынғы �зім білетін ав-
тор ларды іздестіре бастадым. 
«Ара» журна лында істеп жүр-
генде автор ларымыз жетерлік 
еді. Қазақ станның әр түкпірінен, 
облыс, аудандарынан, ауылдары-
нан небір әзіл-сықақ ағылып 
жататын. Солардың қатары 
анағұрлым азайыпты. Жазуға да 
стимул керек қой. Сол сияқты 
са ти ра жанрында жазатын қа-

отырған сол жігіттердің �зі 40-
45-тің айна ласын да) хабарласып, 
«Не жазып жүрсіңдер? Газетке 
сатира ларыңды беріңдерші» деп 
едім, «Ой, апай, газеттің тиын-
тебені не болады, біз қазір мына 
«Жай дарман», КТК дегендерге 
жазып жүрміз. (зілдерімізге 
жап-жақсы қаламақы береді» 
деді. Қысқасы, сатира жазып, 
к�зге түсіп жүрген жасты байқа-
мадым. Сатириктер қатары жыл-
дан-жылға азайып барады.  

ЖАҢА БУЫН САТИРА 
МЕКТЕБІНЕН /ТУІ КЕРЕК

– Сіз үшін сатира күштілер 
қаруы ма?  Сын-сықақ арқылы 
қоғамды �згерту мүмкін бе?

– Орнымен күлдіріп, орны-
мен сынай білсең, күлкі – күшті 
қару. Адамдар күлкі болудан 
қатты қорқады. $йткені түсінген 
адамға, күлкі болу – қорлық. 
Сатирик-жазушы Сейіт Кенже-
ахметов ағамыздың осы орайда 
айтқан әдемі нақыл с�зі бар: 
«Күлдіре білу – �нер, күле білу 
– �мір, күлкі болу – �лім» дейді. 
Керемет тауып айтылған с�з.

Сын-сықақ арқылы қоғам 
�згеріп кетеді дегенге сену қиын. 

Қоғам жоғарыдан бастап заң мен 
тәртіпке бағынғанда, жүйелі 
түрде тәртіп орнағанда �згереді. 
Ал сын-сықақ қоғамның, адам-
ның теріс қылықтарын әшкере-
леп, ұятын ояту арқылы ой 
салуға ғана қауқарлы. 

– Сатирик боламын деген 
жас қа қандай бағыт-бағдар бере-
сіз? Кімнің шығармашылы ғын оқу 
керек?

– Сатирада «олай жазба, 
былай жаз» деген қағида жоқ. 
Күлдіріп отырып шындықты 
жет кізе білсең, астарлап сынай 
біл сең, ол сының халықтың 
ойынан шығып, қоғамның 
қышыған жеріне д�п тисе – бас-
тысы осы. Мен де басында �зім-
нен бұрынғы буынның шығар-

ма ларын оқы дым, сатирик 
аға  лары ма елік те  дім. 
Сосын бір тіндеп �зімнің 
қолтаңбам қа лып таса 
бастады. К�пен (мір бек 
ағамның к�п ақыл-
кеңесін «қа ғып алуға» 
тырысатын мын. Ол кісі 
«Үміт, фор ма ға салып 
жаз. Сонда жаз ғаның 

теп-тегіс, жұ мыр бо-
лады» дей тін. «Ешқашан 

ш ұ б а л а ң қ ы ,  ұ з а қ  е т і п 
жазуға тырыс па, жазға ның 

қысқа-нұқса болсын» деуші 
еді. Қолына тым ұзақ сықақ 

әңгіме,  �лең түсе 
қалса сы зып-сызып 
тас тай  тын да, ең 
м а ң ы з д ы  д е  г е н 

жерін қалдырып, «міне, 
ай тайын дегені осы ғой, 

неғы ламыз қалған сылдыр 
с�зді» дейтін. Редакция лауды, 
әзіл-сықақ әңгімелерді орыс 
тілінен �з тілі мізге жатық түр-
де аударуды сол кісіден үйрен-
дім. Басында сатираларым мен 
аударма ларым ды мұғалімнің 
дәптер тексергеніндей қып-
қызыл етіп шимайлап түзетіп 
беретін. К�пен ағаның редак-
ция лауы нан кейін кез келген 
солғын әзілің ойнап, езуіңе 
күлкі үйіріп шыға келетін. 

Осылайша, ұстазымыздан 
біраз нәрсе үйреніп, қолға 
түскен кез келген сын-сықақ 
мақаланы, фельетонды, әзіл 
�леңді �ңін айналдырып, 
жайнатып жіберетін болдық 
қой. Сатирик боламын деген 
жас осындай мектептен �ткені 
дұрыс. Қашалмай, шыңдалмай 
белгілі бір дәрежеге оп-оңай 
жетем деу бекершілік. Арнайы 
мына кітапты немесе мына 
кісінің шығармасын оқысын 
деген де қағида жоқ. Бәрін 
оқысын, салыстырсын, ізден-
сін. Сонда ғана қолтаңбасы 
ай қындалған қаламгер, сати-
рик қалыптасады.

– Алда қандай шығарма-
шылық жоспарларыңыз бар?  

– Қазір �з шығарма шылы-
ғым  мен, редакторлықпен 
айна лыса мын. Құдай қаласа, 
сатираларым ның қатары то-
лықса, тағы бір кітабымды 
жа рыққа шығарсам деген жос-
парым бар. 

– 3ңгімеңізге  рақмет. 
Шығар машылық табыс тілей-
міз!

Сұхбаттасқан
Сымбат 

БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

оңғы модамен киінеді, оның жеке ательесі бароңғы модамен киінеді, оның жеке ательесі бар.

аны піскен алма десек, кейбір бала сол алмаға түскен құрт.аны піскен алма десек, кейбір бала сол алмаға түскен құрт.
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артты. 2016 жылы Pokémon GO ойынының 
шығуы AR технологиясының жаппай 
танылуына серпін берді. Бұл ойын GPS пен 
смартфон камерасын пайдаланып, вир-
туалды покемондарды шынайы әлемге 
енгізді. Pokémon GO миллиондаған адам-
ның сүйіктісіне айналды және AR-дың 
ойын индустриясында интерактивті әрі 

қызықты бола алатынын к$рсетті.

БАРЛЫҚ САЛАҒА 
ЕНЕ БАСТАДЫ

Бүгінде VR тек ойын индус-
триясында ғана емес, медицина, 
білім және $неркәсіп салаларында 
да кеңінен қолданылады. Меди-
цинада VR науқастың оңалуына, 
сондай-ақ хирургтарды кәсіби оқы-

туға к$мектеседі. Виртуалды си му-
ляторлар хирургтарға  күрделі ота 

жасауға мүмкіндік береді. Бұл науқас 
үшін қауіпсіздік деңгейін арттырады. Ал 

AR науқастың ем нәтижесін алдын ала 
к$руге мүмкіндік береді. К$п компания 
$неркәсіпте қызметкерді оқыту және 
$ндірістік процесті тәжірибеден $ткізу 
үшін VR пайдаланады. Виртуал тренингтер 
жұмысшыларға қауіпсіз ортада дағдысын 
шыңдауға к$мектеседі. АR да к$птеген 

салада сенімді к$мекші. AR қосымшалар 
сауда-саттықта киім мен жиһазды онлайн 
режимде $лшеп к$руге мүмкіндік береді. 
Мысалы, IKEA AR технологиясын пайда-
ланып, жиһаздың интерьерге қалай үйле-
сетінін к$руге жағдай жасады. Сондай-ақ 
AR навигацияны жеңілдетті. Мысалы, 
Google Maps сияқты қосымшалар мар шрут-
ты нақты уақыт режимінде к$рсетеді. Сон-
дай-ақ VR, AR технология білім ордаларында 
интерактивті сабақтар мен виртуал экс-
курсия жасау үшін VR қолданады. Мы салы, 
студенттер тарихи орындарға саяхат жасап, 
адам анатомиясын үш$лшемді кеңістікте 
зерттей алады және тағы басқа. 

Техносарапшылар VR және AR техно-
логия болашақта адамзат $міріне дендеп 
енетінін айтады. Мәселен, әлеуметтік VR 
платформалар дамып, адамдар нақты уақыт 
режимінде кездесе алады. VRChat, 
AltspaceVR сияқты алаңдар қазірдің $зінде 
виртуалды кездесу мен іс-шара $ткізуге 
мүмкіндік беріп отыр. Ал AR-к$зілдірік 
күнделікті тағуға болатындай ықшамды әрі 
сәнді бола бастайды. Бүгінде Apple және 
Microsoft секілді компаниялар AR к$зілді-
рікті басқа құрылғымен біріктіруге тырысып 
жатыр. VR және AR жасанды интеллектпен 
«достаспақ». АІ пайдаланушының мінез-
құлқын талдап, VR және AR жүйесін адам-
ның жеке қажеттілігіне бейімдей алмақ. 
Сондай-ақ VR және AR күтпеген салаларда 
қолданылмақ. Мәселен, психотерапияда VR 
фобиялар мен посттравматикалық бұзы-
лысты емдеу үшін қолданылатын болады. 
Архитектура AR сәулетшілерге жобаны 
нақты уақытта к$руге және $згертуге 
к$мектеседі. Сондай-ақ VR ғарышкерлерді 
жаттықтыру және қашықтықтан басқа-
рылатын миссияны модельдеу үшін қол-
данылуы мүмкін.
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ақпарат к$руге мүмкіндік берді – ол үшін 
смартфон камерасын сол объектіге бағыттау 
жеткілікті болды. 2010 жылы мобильді 
технологияның дамуы, смартфондардың 
жоғары сапалы камера және сенсормен 
жабдықталуы AR жүйесінің дамуын жедел-
детті. 2013 жылы Google компаниясы Google 
Glass толықтырылған шындық к$зілдірігін 
таныстырды. Бұл құрылғы пайдаланушыға 
қажетті ақпаратты к$з алдында к$рсете 
алды. Жоба коммерциялық тұрғыда сәтсіз 
болса да, AR мүмкіндігіне қызығушылық 

әуе күштері ұшқыштарына күрделі тап-
сырмаларды орындауға к$мектесу үшін 
жа салды. Virtual Fixtures механикалық ма-
нипулятор мен графикалық қабатты қолдана 
отырып, ұшқыштардың жұмыс тиімділігін 
арттырды. 2000 жылдары алғашқы мобильді 
AR-қосымшалар пайда болды. 2009 жылы 
Layar компаниясы смартфон камерасын 
пайдаланып, шынайы әлемге сандық 
ақпарат қосатын алғашқы қосымшалардың 
бірін шығарды. Бұл қосымша пайдала-
нушыға ғимараттар мен объектілер туралы 

ВИРТУАЛ ШЫНДЫҚ
Virtual reality (VR) – виртуал шындықтың 

тарихы ХХ ғасырдың ортасынан бастау 
алады. Ең алғаш қазіргі VR жүйелерінің 
алғашқы ізашарының бірі – Sensorama 
құрылғысы пайда болды. 1962 жылы Мортон 
Хейлигтің бұл механикалық симуляторы 
к$рнекі, дыбыстық және тактильді әсерді 
пайдаланып, қолданушыға виртуалды 
ортаға енгендей әсер сыйлады. Sensorama 
адамға қаланың виртуалды к$шелерімен 
«серуендеуге», желдің лебі мен иісін сезінуге 
мүмкіндік берді. Ал 1968 жылы Иван 
Сазерленд пен оның студенті Боб Спроул 
VR дамуы үшін маңызды жаңалық ашты, 
олар The Sword of Damocles деп аталатын 
алғашқы HMD (Head-Mounted Display) 
құрылғысын жасап шығарды. Үш$лшемді 
нысандарды қарапайым графика арқылы 
бейнелей алатын жаңа құрылғы $те ауыр 
болды және т$беге ілінген күйде жұмыс 
істеді. Тоқсаныншы жылдары алғашқы 
коммерциялық VR құрылғылар,  соның 
ішінде Virtuality жүйесі пайда болды. Бұл 
жүйелер ойын-сауық орталығында қолда-
нылып, пайдаланушыға виртуалды әлемге 
ену мүмкіндігін берді. Virtuality-дің бас киімі 
мен қолғабы болды, ол виртуал әлемде 
қолданушының қимылын бақылауға к$мек-
тесті. 2000 жылдары компьютерлік графика 
мен есептеу қуатының дамуы неғұрлым 
шынайы әрі интерактивті виртуал әлемді 
жасауға жол ашты. Алғашқы VR-симуля-
торлар әскери қызметкерлер мен ұшқыш-
тарды оқыту үшін қолданылды. 2010 жылы 
виртуал шындықтың дамуы жаңа деңгейге 
к$терілді, Палмер Лакидің Oculus Rift құ-
рылғысы кідіріс уақытын т$мендетіп, вир-
туал әлемге ену сапасын айтарлықтай жақ-
сартты. Осыдан кейін HTC Vive және 
PlayStation VR сияқты құрылғылар нарыққа 
шығып, VR технологиясы к$пшілікке 
қолжетімді болды. 

ТОЛЫҚТЫРЫЛҒАН ШЫНДЫҚ
Augmented Reality (AR) – толықтырылған 

шындық виртуал шындықтан кейінірек 
дами бастады. 1990 жылы Том Коделл «то-
лық тырылған шындық» терминін енгізіп, 
шынайы әлемге сандық элементтерді енгі-
зетін технологияны сипаттады. 1992 жылы 
Луис Розенберг Virtual Fixtures деп аталатын 
AR жүйесін ұсынды. Бұл жүйе АҚШ Zскери-

VR және AR көзілдірік технологияның тағы бір тартымды 
бөлшегі ретінде күннен күнге қарқынды дамып келеді. Көпке 
танымалы сол – бұл құрылғының көмегімен кино не ойынның 
ішінде жүріп, ерекше әсерге бөленесің. Әйтсе де, бүгінде 
аталмыш көзәйнектің қолданыс аясы әбден кеңейе түскен: 
VR көмегімен дәрігерлер күрделі ота жасап, AR септігімен 
науқас ем нәтижесін алдын ала көре алады. Ал болашақта 
бұл технология тіптен таңғалдырмақ, адамдар бір-бірімен 
шынайылықтың шегінен тыс жүздесіп, фобиясын жеңу 
үшін оның көмегіне жүгінеді деседі. Жарты ғасыр бұрын 
ғана жаңалық болған жаңа дәуір жайлы не білеміз?
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